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Skončila historicky první návštěva čínského prezidenta v Česku. Firmy 
a státní instituce z obou zemí během ní podepsaly dohody na příštích pět let 
v celkové hodnotě 10,906 miliardy eur, v přepočtu bezmála 300 miliard korun. 
Z toho 8,585 miliardy eur připadá na čínské investice v Česku, 2,321 miliardy 
pak na český export do Číny. Bude-li návštěva Si Ťin-pchinga také historicky 
úspěšná, se ukáže až v roce 2020, kdy bude možné sečíst, kolik se z daných slibů 
nakonec naplnilo.   Téma / str. 4–5   názory / str. 16

Pelikánovi neprošel 
protikorupční speciál 

Šéf rezortu spravedlnosti 
Robert Pelikán (ANO) 
nepřepracoval nejkriti-
zovanější pasáže návrhu 
zákona o státním zastupi-
telství a vláda se odmítla 
normou zabývat. str. 2

Dráhy si pronajmou 
lokomotivy pro Německo
Řídící výbor dal vedení 
Českých drah volnou ruku 
k doplnění lokomotivní flo-
tily. Firma tak může vypsat 
soutěž na desetiletý proná-
jem deseti strojů za více než 
miliardu korun. str. 6

Teslu opustili  
vysocí manažeři
Zámořský výrobce spor-
tovních elektrovozů Tesla 
přišel jen v březnu o dva dů-
ležité manažery. Analytici 
varují před možným prud-
kým pádem akcií. str. 10
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Skiareál  
je dřina
S přírodou se nedá  
bojovat, jen kamarádit, 
říká podnikatel  
radko Hartman.

rozhovor

str. 14–15

Ceny bytů 
letí vzhůru
Nové i starší bydlení 
zdražuje stále výrazně 
rychleji, než je celková 
inflace.

byznyS
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DaniEl nováK:

Tak se ta cesta miliardářským 
tryskáčem z Číny konečně 
okotila.

twitter.com/e15news
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Po stopě peněz
Po dvou nocích a třech dnech opustil Česko 
velký učitel metodiky stabilizace společnosti, 
reprezentant země Krtka, hlava největší černé 
skříňky globální ekonomiky, dědic jednoho 
z nejbizarnějších paktů mezi politikou a ekono-
mikou v historii lidstva, kapitán snad až tita-
nicky ambiciózní velkolodi, symbol bezedného 
měšce či mistrovství v kreativním přístupu 
k interpretaci reality. Rudou záři nad zelenající 
se Prahou na čas pohltila ruzyňská mračna 
ve středu v 15.00 hodin, kdy Si Ťin-pching vzlétl 
se svou suitou směrem k opravdovému Západu. 
Ó, Česko, jsi v čínském zrcadle tak veliké, až za-
pomínáš, kdo ti jej nastavil.

Ačkoli se mezi Pekingem a Prahou rozvinula 
stezka skoro hedvábná, satisfakce hradních 
nájemníků z Česka coby nevěsty dobývané 
ze všech stran, stejně jako ze samozvané role 
evropského foyer, není tak docela namístě. Fakt, 
že Evropa začíná až za hranicemi Aše, vyslanec 
říše za zdí potvrdil sám. Jen tak totiž mohl velký 
vůdce z hradního křesla pronést onu památnou 
větu, po níž se všechny chlupy na těle chovají 
jak po přetažené dávce viagry: Cítím se tu jako 
doma. Aneb českou holku už z čínské vlajky 
hned tak nikdo nevybalí. 

Česko-čínský milenecký vztah nicméně potvr-
zuje staré pravidlo, že jen láska a byznys sbližu-
je. A to i hrušky třeba s li-či. Stačí si jen nasadit 
růžové brýle. Anebo přímo rudé.

n Ministři za ČSSD 
a KDU-ČSL postrádají 
v návrhu nového zákona 
dohled nad zvláštním 
státním zastupitelstvím.

Pavel Otto

Šéf rezortu spravedlnosti Robert 
Pelikán (ANO) začíná doplá-
cet na špatnou komunikaci 
s vládními partnery a neochotu 
vyhovět alespoň některým jejich 
požadavkům. Navzdory výhra-
dám sněmovního ústavně-práv-
ního výboru, k němuž se při-
dala Legislativní rada vlády, 
nepřepracoval nejkritizovanější 
pasáže návrhu zákona o stát-
ním zastupitelství. Jak se dalo 
čekat, ministři za ČSSD a KDU-
-ČSL se včera odmítli normou 
zabývat. Pokud se s nimi Pelikán 
v příštích dnech dohodne, mohla 
by se vláda k debatě o jedné 
z nejsledovanějších předloh 
vrátit za týden.

Oběma stranám chybí hlavně 
dohled nad protikorupčním 
speciálem, který má po zrušení 

vrchních státních zastupitel-
ství v Praze a Olomouci převzít 
vyšetřování kauz s přesahem 
do politiky a ekonomiky. 
„Opoziční ani koaliční poslanci, 
včetně zástupců hnutí ANO, 
se nesmíří s tím, že by pro spe-

ciál neexistoval žádný kontrolní 
mechanismus,“ uvedl předse-
da ústavně-právního výboru 
Jeroným Tejc (ČSSD). Týž názor 
zastává jeho stranický kolega, 
ministr Jiří Dienstbier, který řídí 
Legislativní radu vlády.

Na speciál by měly dohlížet 
buď soudy, nebo Nejvyšší státní 
zastupitelství. Důvodem pro 

vznik třicetičlenného týmu je 
podle socialistů jeho zaměření 
na velké případy a nikoli to, 
že bude odříznutý od okolního 
světa. „Musí nést odpovědnost 
za to, co dělá, a podléhat zákon-
né kontrole,“ dodal Tejc.

Kritizovaná je také přílišná 
centralizace a koncentrace moci 
do rukou nejvyššího žalobce Pav-
la Zemana, který by přímo dosáhl 
na krajská a okresní zastupitel-
ství. Zatímco Zeman by od plat-
nosti zákona zůstal automaticky 
ve funkci ještě sedm let, krajští 
návladní by skončili nejpozději 
do dvou let. A až by byli vyměně-
ni, přišla by řada na jejich kolegy 
z okresů. Není jasné ani to, co 
by čekalo žalobce ze zrušených 
vrchních zastupitelství, kteří by 
nepřešli do speciálu.

Pelikán prostor pro zásadní 
změny nevidí. „Koaliční partneři 
mají námitky ke konstrukci spe-
ciálu, my to považujeme za klí-
čový prvek, bez kterého zákon 
nemá cenu,“ uvedl a naznačil, 
že ČSSD a KDU-ČSL přistupují 
k boji s korupcí liknavě. Diensti-
bier ale míní, že tím, kdo zdržuje, 
je Pelikán.

Pelikánovi neprošel 
protikorupční speciál 

Zápisník  
Jaroslava Bukovského

Protagonisté dne

Vladimír tošoVský

odvolaný šéf čeps

Zbyněk koVář

šéf staropramenu

dilma RousseffoVá

brazilská prezidentka

Předseda představenstva 
provozovatele přenosové soustavy 
končí. Odvolala ho mimořádná 
dozorčí rada státního podniku.

str. 7

Pivovaru se otevře americký trh, 
pokud jeho majitel Molson Coors 
koupí zbývající půlku v americkém 
joint-venture se SABMillerem.

str. 7

Její vládu opustil největší koaliční 
partner – strana PMDB. Také 
veřejná podpora prezidentky padá 
v posledních týdnech k minimu.

str. 12

Důvodem 
pro vznik speciálu se  

30
lidmi je podle socialistů  
jeho zaměření na velké  

případy, nikoli to,  
že bude odříznutý  

od světa.

sádRoVý model, ze kterého byl do bronzu odlit lidický Pomník dětským obětem války, se začal stěhovat 
do nové expozice. Všech 82 nadživotních soch zavražděných dětí bude od 10. června vystaveno v Národním 
památníku II. světové války v Hrabyni na Opavsku.  
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šel, na plénu ale má jistou 
šanci. Ministerstvo zdravot-
nictví není proti. „Pro nás 
je důležité, že do kuřárny 

nebudou chodit za-
městnanci, nebudou 

vystaveni působe-
ní tabákového 

kouře,“ uvedla 
Arnoštová. 

Zdravotní 
sněmovní 
výbor dopo-

ručil také ur-
čité zpřísnění 

původního 
vládního návrhu. 

Všech přítomných 
šestnáct poslanců souhlasilo 
se zákazem kouření v autě, 
ve kterém je osoba do osm-
nácti let.

Ministerstvo zdravotnictví 
naopak zatím neustoupilo 
od zákazu prodeje a podává-
ní alkoholu silnějšího než  
4,3 procenta při sportovních 
akcích, což odpovídá dese-
tistupňovému pivu. Proti-
návrhy měly umožnit také 
prodej vína, ale výbor je ne-
podpořil. „Ztratíte polovinu 
moravských voličů,“ varoval 
kolegy Benda. „Výsledkem 
bude úprava, která se bude 
obcházet a která nebude 
vymáhána,“ myslí si.

Celkově bylo ve sněmovně 
k vládnímu protikuřáckému 
zákonu předloženo přes dvě 
stovky pozměňovacích návr-
hů. Zákazy by mohly platit 
od ledna 2017.  náZoRy str. 16

n Zdravotní výbor 
schválil vodní dýmky 
v čajovnách a elektro-
nické cigarety v re-
stauracích.

Adéla Čabanová

Snažíme se dojít ke kom-
promisu, aby návrh prošel, 
vysvětlovala náměstkyně 
ministra zdravotnictví Len-
ka Teska Arnoštová. Poslanci 
zdravotního výboru včera 
ladili protikuřácký zákon 
a před závěrečným projed-
náváním ve sněmovně v něm 
vesměs se souhlasem minis-
terstva doporučili několik 
zmírnění. 

Například zákaz elektro-
nických cigaret by se neměl 
týkat všech míst, kde bude 

platit zákaz kouření, ale jen 
některých. V restauracích 
a v čekárnách na nádražích 
by se elektronické cigarety 
kouřit mohly. Výbor 
také podpořil 
zachování vod-
ních dýmek 
v čajovnách 
a umožnil 
stavebně od-
dělené kuřár-
ny ve spor-
tovních 
a koncertních 
halách, diva-
dlech a dalších 
kulturních stáncích. 

Návrh poslance Marka 
Bendy, že by mohly i v re-
stauracích vzniknout 
stavebně oddělené kuřárny 
bez obsluhy, sice u poslanců 
zdravotního výboru nepro-

www.e15.cz | 3 |

Všichni členové 
zdravotního výboru 

souhlasili se zákazem 
kouření v autě, v němž  

je osoba mladší

18 let.

Alkohol se nesmí prodávat ani podávat ve zdravotnickém zařízení, •	
když se v něm poskytuje péče, ani ve škole, školce a dětské 
skupině, když se v ní učí. Zákaz platí i na akci určené pro děti.

Na sportovních akcích se může prodávat a podávat jen alkohol •	
do 4,3 procenta alkoholu, což odpovídá desetistupňovému pivu.

Kouření se zakazuje ve veřejných budovách – s výjimkou •	
oddělených kuřáren – a v čekárnách a na nástupištích veřejné 
dopravy. Zakazuje se kouření v restauracích, na venkovních 
zahrádkách zůstává povoleno. Zákaz má platit i v zoo mimo 
vyznačené venkovní kuřácké zóny a v autě, v němž sedí nezletilý. 

Zákazu mají být ušetřeny vodní dýmky, v čajovnách by mohly pro ně •	
měly být vyhrazené prostory. 

Vybrané návrhy protikuřáckého zákona  
podle poslanců zdravotního výboru

Poslanci otupují hroty 
protikuřáckého zákona

žádná obsluha. ministerstvo zdravotnictví není proti stavebně odděleným kuřárnám bez obslu-
hy. „Pro nás je důležité, že do kuřárny nebudou chodit zaměstnanci, nebudou vystaveni působení 
tabákového kouře,“ uvedla náměstkyně ministra zdravotnictví lenka Teska arnoštová (ČSSd).
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Vláda po několika odkla-
dech schválila rozsáhlý 
návrh novely insolvenčního 
zákona, která má omezit 
podvodné oddlužovací spo-
lečnosti, šikanózní insol-
venční návrhy 
a celkově zprů-
hlednit insol-
venční řízení. 
Ministerstvo 
spravedlnosti 
chce pro-
střednictvím 
změny zákona 
také zpřísnit 
podmínky pro 
poskytování 
poradenství 
v oblasti od-
dlužení. 

„Předkládanou nove-
lou reagujeme například 
na dnes běžnou činnost po-
chybných komerčních sub-
jektů, jež pouze zneužívají 
tíživé situace dlužníka tím, 
že si za svoje poradenství, 
týkající se zejména institu-
tu oddlužení, účtují vysoké 
odměny, ačkoli klientovi 
je v zásadě k ničemu,“ 

uvedl ministr spravedlnos-
ti Robert Pelikán (ANO). 
Společnosti, které budou 
nově moci návrh podávat, 
budou muset mít akreditaci 
ministerstva spravedlnosti.

Insolvenč-
ní správci 
nesmějí být 
podle minis-
terstva pouze 
vzájemně si 
konkurujícími 
podnikateli, 
kteří na úkor 
kvality 
výkonu své 
funkce usilují 
o získání co 
největšího 
počtu insol-

venčních věcí za účelem 
maximálního zvýšení svých 
příjmů. Měli by především 
dbát na to, aby žádný 
z účastníků řízení nebyl 
nespravedlivě poškozen 
nebo nedovoleně zvý-
hodněn a aby se dosáhlo 
rychlého, hospodárného 
a co nejvyššího uspokojení 
věřitelů. /čtk/

insolvenční řízení 
se výrazně změní

Soukromá letecká 
záchranka krachuje 
Jeden ze dvou soukromých 
provozovatelů letecké zá-
chranky končí. Po změnách 
v chystaném tendru na pro-
voz vrtulníků v příštích le-
tech se valná hromada firmy 
Alfa-Helicopter rozhodla 
poslat ji k 1. lednu 2017 do li-
kvidace.   Více e15.cz

Šlégr kandiduje  
za ČSSD do Senátu
Bývalý hokejista Jiří Šlégr 
se pokusí o návrat do po-
litiky. Bude kandidátem 
ČSSD pro senátní volby 
na Mostecku. O nomina-
ci olympijského vítěze 
z Nagana rozhodli členové 
ČSSD ve vnitrostranickém 
referendu.

Soudce Novák nesmí 
vykonávat funkci 
Ministr spravedlnosti Ro-
bert Pelikán (ANO) dočasně 
zprostil funkce obviněného 

chomutovského soudce 
Ivana Nováka, který údajně 
přijal úplatek od advokáta 
Josefa Douchy, aby předčas-
ně propustil z vězení Dou-
chova klienta.  Více e15.cz

Přibudou noví 
zemědělští diplomaté 
Noví zemědělští diplo-
maté zamíří do Japonska, 
Nigérie a Spojených států. 
Nastoupit by měli do konce 
roku. I s jejich kolegy, kteří 
již v zahraničí působí, jich 
bude sedm. 

Na kompenzace za sucho 
půjde 600 milionů 
Vláda schválila odškodně-
ní pro farmáře za loňské 
rekordní sucho ve výši  
600 milionů. Podpora má 
směřovat hlavně na citlivé 
komodity a malé zeměděl-
ce. Polovina půjde z vládní 
rozpočtové rezervy, dalších 
300 milionů musí minis-
terstvo zemědělství najít 
ve svém rozpočtu. /čtk/

Krátce

Insolvenční 
správci nově 
budou muset 
mít akreditaci 
vydanou 
ministerstvem 
spravedlnosti.

http://zpravy.e15.cz/domaci/udalosti/soukroma-letecka-zachranka-krachuje-od-pristiho-roku-jde-do-likvidace-1283709
http://zpravy.e15.cz/domaci/udalosti/pelikan-zbavil-obvineneho-soudce-novaka-vykonu-funkce-1283766


Jana Havligerová

Historicky první návštěva 
čínského prezidenta v Česku 
skončila, prezident a někteří 
vládní politici začínají mlu-
vit o historickém úspěchu. 
Za politický úspěch čínskou 
návštěvu v Praze patrně 
označit lze, i když její vý-
znam bude možné objektiv-

ně zhodnotit až s odstupem 
času. S tím, jak se budou 
naplňovat sliby o přílivu 
čínských investic. Už teď lze 
přitom říci, že sliby se pohy-
bují od reálných projektů až 
po ty, které se patrně nikdy 
nenaplní. Stačí se podívat na 
jejich průřez. Řekněme od 
dohody o rekonstrukci a ná-
kupu fotbalového stadionu 
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Východní 
přísliby se mění 
v konkrétní 
dohody
n Stane se Česko čínskou branou do 
Evropy? Vysocí hodnostáři obou zemí 
by si to nejspíš přáli. Sázka na jistotu 
to ale z české strany není.

Z konkrétních podniků to 
možná budou kopřivnická 
Tatra nebo strojírny Žďas, 
respektive společnost Že-
leziarne Podbrezová, která 
Žďas vlastní. A samozřejmě 
Škoda Auto, firma, která už 
je v Číně dobře zavedená.

Čína má sice zájem 
především o bankovnictví 
a energetiku, ale naděje 
svítá také českým exporté-
rům. Těm by měla pomoci 
dohoda mezi ČEB a Čínskou 
rozvojovou bankou. Plyne 
z ní, že český export do Číny 
by se mohl v příštích letech 
minimálně zdvojnásobit. 
Vylepšit vzájemné obchodní 
saldo mezi oběma zeměmi 
Česko potřebuje, vůči Číně 
má největší schodek vzájem-
ného obchodu. Z Česka se do 
Číny vyveze desetkrát méně, 
než se z ní přiveze. Vloni 
dosáhla hodnota vyvezeného 
zboží 45 miliard korun, dvě 
třetiny vývozu tvořily stroje 
a dopravní prostředky. 

„Důležité je, aby čínské 
investice prospěly čes-
ké ekonomice, aby byly 
oboustranně výhodné,“ říká 
premiér Bohuslav Sobotka. 
O tom nemůže být sporu. 
Dosavadní zkušenosti ovšem 
nabádají ke zdravé skepsi. 
Podle poradenské společnos-
ti Bisonde se Číňané angažují 
ve 2100 českých firmách, 
výše čínského kapitálu 
upsaného v jejich základním 
jmění činí šest miliard korun. 
V loňském roce z celkové 
sumy získaných zahranič-
ních investic činily ty čínské 
0,4 procenta. Na žebříčku 
zahraničních vlastníků tu-
zemských firem zatím Čína 
zaujímá jedenadvacátou 
příčku. Čínský a evropský trh 
by podle čínských představ 
měla propojit „Nová hed-
vábná stezka“. Pomoci s ní 
nejdříve mělo Polsko a poté 
Maďarsko. Očekávání ani jed-
né ze zemí se ale nenaplnila. 
 názory str. 16
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SE napijEmE. 
Prezidenti Miloš 
Zeman a Si Ťin-
-pching si před 
oznámením dohod 
na Žofíně našli 
chvíli na tradiční 
český mok, který 
vychutnávali na 
terase Strahov-
ského kláštera.Fo

to
 č

tk

zájEm o lEtadla. China Aviation Supplies Holding Company má zájem až o dvacítku letounů nové 
generace L 410 NG (na snímku) z kunovické Aircraft Industries. Obě firmy včera podepsaly memo-
randum o porozumění. Byť jde jen o nezávaznou dohodu, má být prvním krokem k hlubší spolupráci. 
O chystaném kontraktu se zmínil na diskuzním ekonomickém fóru na pražském Žofíně šéf diplomacie 
Lubomír Zaorálek (ČSSD). Informaci následně deníku E15 potvrdil zdroj z managementu kunovické 
továrny. Podle něj půjde o postupné dodávky, které mohou dosáhnout objemu desítek milionů dolarů. 
Prototyp L 410 NG, který má oproti předchůdci nižší spotřebu, vyšší výkon, delší dolet a větší přeprav-
ní prostor, se vyvíjel pět let. Jeho sériová výroba má začít příští rok. Kunovice během čínské návštěvy 
vůbec zabodovaly. Tamní Evektor získal zakázku na 300 malých dopravních letadel Ev-55 od inves-
tiční společnosti Gungdong Longhao Group v hodnotě 840 milionů eur. Jedná se o zdaleka největší 
objednávku na nový stroj, jehož vývoj provází řada zdržení. Původně se přitom mluvilo o zakázce na 
50 letadel. Čínská firma kromě toho hodlá pořídit i padesát malých letounů od Evektoru. /tto, bru/

Státní Český Aeroholding 
uzavřel s čínskou leteckou 
společností China Eastern 
Airlines rámcovou dohodu, 
která upřesňuje vzájemné 
povinnosti obou stran v pří-
padě spuštění linky Šanghaj– 
–Praha. Pražské letiště se na-
příklad zavazuje poskytnout 
Číňanům finanční úlevy, na 
které má začínající dopravce 
na Ruzyni právo. 

Ačkoli obě strany mluví 
o silném zájmu na spuštění 
nového spoje, čínská strana 
jej ještě definitivně nepo-
tvrdila. Předběžně se počítá 
s letošním 22. červnem, 
původně se přitom mluvilo 
o dubnu. Šlo by o druhé 
přímé spojení Prahy s Čínou, 
první linku otevřela loni 

v září společnost Hainan 
Airlines, létá z Pekingu. 
Mluví se rovněž o charterech 
pro čínské turisty z města 
Čcheng-tu v provincii  
S’-čchuan, kterou chce ve 
druhé polovině června začít 
provozovat společnost Si-
chuan Airlines. 

Počet čínských turistů 
v České republice v posled-
ních letech strmě roste. Loni 
se jich v tuzemských hote-
lech ubytovalo téměř 300 ti-
síc, čímž se poprvé prodrali 
do první desítky zahranič-
ních hostů. Hoteliéři nad 
nimi nicméně zvlášť nejásají, 
neboť jejich průměrná doba 
pobytu nedosahuje ani dvě 
noci. Například u Rusů to 
loni bylo téměř pět nocí. /sin/

druhá letecká  
linka do Číny  
zatím není jistá

Eden až po analytickou spo-
lupráci na přípravách kanálu 
Dunaj–Odra–Labe. Číňané 
slíbili, že v tuzemsku do kon-
ce letošního roku utratí  
95 miliard korun. Přísun pe-
něz bude vyšší, než jaký po-
litici předpokládali. Budou 
to ale především finanční 
investice, které nevytvoří ani 
pracovní místa, ani význam-
něji nepomohou akcelerovat 
hospodářský růst. Profito-
vat z nich bude například 
J&T Finance Group. Čínská 
soukromá společnost CEFC 
China Energy Company 
Limited  získá v této finanční 
skupině 50procentní podíl. 
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Jan Stuchlík

Českým firmám sdruženým 
v Alianci české energetiky 
se otevírají dveře k zakáz-
kám od čínských stavitelů 
jaderných elektráren. Obrysy 
spolupráce definuje nové 
memorandum o spolupráci, 
které uzavřela 
skupina ČEZ, do 
níž patří také 
společnost Ško-
da Praha, a čín-
ská společnost 
China General 
Nuclear Power 
Group (CGN).

„České firmy 
nabízejí provoz-
ně velmi spoleh-
livá řešení, kte-
rá vyhovují náročné evropské 
legislativě v oblasti životního 
prostředí. Proto je pro čínské 
firmy lákavé s námi spolu-
pracovat,“ říká Peter Bodnár, 
generální ředitel společnosti 
Škoda Praha, která je lídrem 
Aliance české energetiky. 

Škoda Praha podepsala 
také smlouvu o spolupráci 
s jednou z deseti největších 
čínských elektroenergetic-
kých společnosti Pinggao. 
Společně by měly pracovat 
na projektech v oblasti 
čistých technologií, výstavby 
elektrických sítí a solárních 
a větrných elektráren ve 

střední a východní Evropě, 
na Ukrajině, v Mongolsku 
a v Číně. Ve hře jsou investice 
za desítky miliard korun.

Na papíře už je také do-
hoda s dcerou CGN, společ-
ností CNPEC, o pomoci při 
certifikaci čínského reaktoru 
Hualong I, o jejíž přípravě 

informoval 
deník E15 loni 
v červnu. Čína 
chce reaktor 
nabízet v Ev-
ropě, k čemuž 
potřebuje cer-
tifikaci podle 
požadavků 
evropských 
provozovate-
lů jaderných 
elektráren 

EUR. Do spolupráce by se 
mohl zapojit také ÚJV Řež, 
který patří do skupiny ČEZ. 

Čínské jaderné společnosti 
CGN a CNNC, které společně 
reaktor Hualong I vyvinuly 
a vlastní k němu všechna 
práva, v polovině března 
vytvořily společnou firmu 
Hualong International. Ta 
bude pro čínský reaktor 
hledat odbytiště v zahraničí. 
První demonstrační bloky už 
rostou v čínských městech 
Fu-čching a Fang-čcheng-
kang a v pákistánském Kará-
čí. V Evropě by ho Číňané rádi 
postavili ve Velké Británii. 
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Podle šéfa Škody 
Praha Číňany láká 
spolehlivost českých 
řešení, která 
vyhovují evropské 
legislativě.

jaderný průmysl 
se přiblížil čínským 
zakázkám

Investice dvou miliard eur 
má během pěti let zajistit 
Škodě Auto rychlý růst na 
čínském trhu. Dohodu o in-
vestici do rozšiřování mode-
lové palety značky Škoda či 
rozvoje elektrických pohonů 
a digitalizace individuální 
dopravy podepsala Škoda 
Auto a Volkswagen se spo-
lečným čínským podnikem  
SAIC Volkswagen Automoti-
ve Company. V plánu je také 
kapitálový vstup Škody do 
SAIC Volkswagen.  

„Uzavřenou dohodou 
posilujeme přítomnost na 
čínském trhu. Naším cílem 
je do roku 2020 zdvojnásobit 
dodávky vozů Škoda čín-
ským zákazníkům. K tomu 
nyní se SAIC Volkswagen ot-
víráme cestu,“ říká předseda 
představenstva společnosti 
Škoda Auto Bernhard Maier. 

Škoda připravuje pro čín-
ský trh rozsáhlou ofenzivu 
v segmentu SUV s koncep-
tem VisionS. Kromě toho se 
pro Čínu počítá i s vozem 

kategorie Cross Over Utility 
Vehicle (CUV). Zájem Číňanů 
o vozy SUV dokazují prodeje 
modelu Yeti. Za první dva 
měsíce roku 2016 vzrostl 
jeho prodej meziročně o více 
než 300 procent.

Sázkou na vývoj nových 
elektropohonů jde Škoda 
vstříc vizi Pekingu, který chce 
do pěti let výrazně zvýšit po-
díl elektromobilů v dopravě. 
Loni se v Číně prodalo  
331 tisíc elektroaut, trojnáso-
bek proti roku 2014. /stu/

Škoda dá dvě miliardy eur 
do expanze v Šanghaji

CEFC nEŠEtří. Skupina CEFC podle čerstvé dohody koupí 70 procent akcií Eden Areny a postaví 
Národní fotbalový stadion. Dohoda má hodnotu 49,6 milionu eur. Zároveň CEFC dojednala zvýšení 
svého podílu ve skupině J&T Finance Group o 20 procent na celkových 50 procent. Transakce je ohod-
nocena na částku 420 milionů eur.  

Hladší vývoz do Číny má 
propříště českým firmám 
zajistit dohoda mezi Českou 
exportní bankou (ČEB) 
a Čínskou rozvojovou ban-
kou. Memorandum, které 
obě instituce podepsaly na 
ekonomickém fóru v Praze, 
má rovněž pomoci domácím 

firmám při zakládání spo-
lečných podniků v Číně nebo 
při hledání strategických 
investorů pro svůj byznys.

„Český vývoz do Číny by se 
mohl v horizontu několi-
ka málo let přinejmenším 
zdvojnásobit,“ uvádí šéf 
mezinárodních akvizic ČEB 

Miloš Welser. Podle banky 
má dohoda pomoci vylepšit 
vzájemné saldo obchodní 
bilance ve prospěch českých 
exportérů. Ti loni vyvezli do 
Číny zboží v hodnotě téměř 
46 miliard korun, což před-
stavuje 1,2 procenta z celko-
vého českého exportu. /buk/

tuzemskému  
exportu se ulehčí

Největší dohody podepsané během  
návštěvy čínského prezidenta  
Si Ťin-pchinga v České republice  
(v miliardách eur)

název celkem
částka 
pro rok 

2016

Dohoda o strategickém partnerství  
mezi J&T Finance Group  
a Ping An Bank

5,0 0,5

Memorandum mezi SAIC Motor, 
Volkswagen a Škoda Auto 2,1 0,0

Rámcová dohoda o finanční spolupráci 
mezi China Development Bank  
a J&T Finance Group SE

0,8 0,8

Dohoda o strategické spolupráci mezi 
China CEFC Energy, Hengfeng Bank  
a Železiarne Podbrezová

1,2 1,2

Pramen hrad.cz
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n Developerům i maji-
telům staršího byd-
lení se při prodejích 
daří inkasovat stále 
víc. Ceny přifukují 
hlavně rekordně nízké 
úroky hypoték.

Daniel Novák 

Nové i starší bydlení v Česku 
zdražuje stále výrazně rych-
leji, než je celková inflace. 
Tržní ceny novostaveb se 
již třetí čtvrtletí za sebou 
meziročně zvýšily o více než 
pět procent, vyplývá 
z nových dat Čes-
kého statistic-
kého úřadu. Ve 
statistikách 
sahajících do 
roku 2009 se 
ještě nikdy 
takové tempo 
nevyskytlo.     

„Aktuál-
ně developeři 
u nových projektů 
zvyšují cenu zhruba 
o pět procent,“ uvedl ana-
lytik developerského trhu 
František Brož. Stavebníci 
zdražili rovněž téměř čtvr-
tinu novostaveb, které již 
měli v nabídce.     

Ještě silnější růst ohlá-
sil ČSÚ u starších bytů. 
V závěru minulého roku 
se celostátně zvedly 
 o 6,7 procenta, mimo 
metropoli dokonce  
o 7,4 procenta. Také 
v tomto případě je to 
statistický rekord.  

Ceny bytů 
letí vzhůru

Ceny  
starších 

bytů se ke konci 
loňského roku zvýšily 

 v průměru  
o 

6,7 
procenta

Je to dané mimo jiné tím, 
že levnější bydlení v krajích 
vykazuje při zdražení rych-
lejší procentuální nárůsty 
než v metropoli. „Zároveň se 
nyní daří prodat i luxusněj-
ší nemovitosti, které by se 
v minulosti prodávaly složi-
těji, dlouho či za nižší cenu,“ 
vysvětluje Pavel Hassman, 
majitel realitní kanceláře 
Re/Max 4You zaměřené na 
severní Čechy.   

Situace v rezidenčních ne-
movitostech se zvláště u no-
vostaveb může ještě zdra-
matizovat. „Bude zajímavé, 
jak se trh začne vyrovnávat 

s poměrně razantním 
poklesem volných 

bytů o zhruba 
dvacet procent 

za poslední 
čtyři měsí-
ce,“ soudí 
analytik Brož. 
Reálně to zna-

mená úbytek 
o 1300 jednotek.  
Developeři 

totiž nestíhají dodá-
vat na trh tolik bytů, ko-

lik by jich bylo možné reálně 
prodat. Mimo jiné z toho viní 
zdlouhavé povolovací pro-
cesy. A to v situaci, kdy letos 
opět očekávají silné prodeje.   

„Díky rekordně nízkým 
hypotečním sazbám a jejich 
vyšší dostupnosti letos 
překonáme loňské rekordní 
prodeje nových bytů a jen 
v Praze by tak mohlo svého 
majitele najít až osm tisíc 
nových bytů,“ předpovídá 
generální ředitel Ekospolu 
Evžen Korec.

siemens VeCtron. Lokomotivy, které mohou po Evropě jezdit bez omezení, zřejmě doplní flotilu 
Českých drah. 
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n Řídící výbor Čes-
kých drah schválil 
zakázku za více než 
miliardu korun na 
pronájem deseti 
strojů. 

Jan Šindelář

Vedení Českých drah včera 
dostalo volnou ruku k dopl-
nění lokomotivní flotily. Sta-
ne se tak formou pronájmu. 
Řídící výbor jako nejvyšší 
orgán společnosti schválil 
vypsání soutěže na deseti-
letý pronájem deseti strojů, 
předpokládaná hodnota 
přesahuje miliardu korun.
Deníku E15 to potvrdil 
mluvčí Radek Joklík. 

Lokomotivy mají v první 
řadě tahat expresy mezi 
Prahou a Hamburkem, kde 
drahám selhal plán s na-
sazením nových škodovek. 
Dráhy nyní urgentně potře-
bují třísystémové stroje pro 
rychlost až 200 kilometrů 

v hodině, aby mohly plnit 
smlouvu s Deutsche Bahn. 
Německý dopravce zaštítě-
ný sankční hrozbou tlačí na 
to, aby hamburské expresy 
jezdily už od prosince bez 
přepřahání. 

V úvahu tak připadá 
především pronájem strojů 
Siemens Vectron, které 
mohou jezdit v Evropě bez 
omezení. Požadavky by 
zřejmě splnily i starší tau-
rusy, taktéž od Siemense. 
V soutěži tak půjde přede-
vším o klání leasingových 
společností a jejich volných 
kapacit. Například server 
iDnes.cz před nedávnem 
psal o jednání zástupců 
drah s rakouskou European 
Locomotive Leasing, která 
půjčuje Vectrony i českému 
RegioJetu. 

Dráhy pronájmem 
mimo jiné hasí další potí-
že, které jim vznikly spo-
luprací se Škodou Plzeň. 
Vlaky do Hamburku měla 
tahat právě nová plzeňská 
lokomotiva 109E. Kvůli ní 

dráhy už loni prohrály se 
Škodou miliardovou arbit-
ráž, stroj ale navíc dodnes 
nemůže v Německu jezdit 
rychlostí 200 kilometrů 
v hodině, nýbrž pouze 120 
kilometrů v hodině. To jej 
fakticky vyřazuje ze hry. 
Lokomotivy Škoda ale 
nebudou zahálet. V tuzem-
sku mohou jezdit až 160 
kilometrů v hodině. Na ta-
kovou rychlost mají dráhy 
pouze čtyřicet lokomotiv, 
což při rozšiřující se síti 
koridorů nestačí. 

Dráhy si pronajmou 
lokomotivy pro německo

Index tržních cen bytů  
(stejné období předchozího roku = 100)

* údaje k dispozici jen za Prahu Pramen ČSÚ
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1Q 2011 1Q 2012 1Q 2013 1Q 2014 1Q 2015 4Q 2015

99,1

96,4

106,7

105,2

Nové byty* 
Starší byty

Počet cestujících na českých 
kolejích loni pošesté v řadě 
vzrostl. Vlaky přepravily 
meziročně o 600 tisíc 
pasažérů více, celkem 
176,6 milionu. Důležitější 
je ale výkon v takzvaných 
osobokilometrech, který se 
zvýšil o téměř sedm procent 
na 8,3 miliardy, což je nejvíce 
za posledních dvacet let. 

renesance železnice



n Trend minipivova-
rů se šíří. Pacovské 
strojírny jich postavi-
ly již třicet v jedenác-
ti zemích. 

Dušan Kütner

Jeden z největších výrobců 
zařízení pro minipivovary 
a lihovary, Pacovské stro-
jírny, po několikaměsíčním 
zdlouhavém jednání uzavřel 
hned dva kontrakty v zahra-
ničí. Postaví minipivovar 
v izraelském městě Yakum 
patnáct kilometrů severně 
od Tel Avivu za necelých 
sedm milionů korun. Druhý 
vznikne ve východogruzij-
ském městě Chabukiani jen 
pár kilometrů od hranic 
s Ázerbájdžánem, který 
bude ještě  
o 1,4 milionu dražší.

„Zakázky jsme získali na 
základě předchozí spolu-
práce, osobní i firemní,“ řekl 

generální ředitel strojíren 
Ludvík Ješátko. V Izraeli to 
bude pro firmu ze skupiny 
Safichem premiéra, v Gruzii 
již jeden minipivovar vybu-
dovala. V Izraeli by měl být 
provoz zahájen na přelomu 
října a listopadu letošního 
roku, v Gruzii před-
běžně v květnu 
příštího roku.

Pacovské 
strojírny mají 
historii saha-
jící do roku 
1876, minipi-
vovarům se 
věnují posled-
ních dvacet 
let. Nedlouho 
před začátkem 
globální ekonomické 
krize v roce 2008 přitom 
chtěla firma tento výrobní 
program ukončit. Nakonec 
u něj zůstala a dočkala se 
tak boomu minipivovarů 
v Česku, kterých je nyní 
přes tři sta a každoročně 

jich přibývá několik desítek. 
Mnohé z nich mají vybavení 
právě z Pacova. 

Firma se ale chytila i v za-
hraničí a postavila téměř 
tři desítky minipivovarů 
v jedenácti zemích, zejmé-
na v Japonsku, Německu, na 

Slovensku a v zemích 
bývalého Sovět-

ského svazu. 
Mezi desti-

nacemi jsou 
i exotická 
místa jako 
například 
filipínská 

Manila.
Strojírny 

ale spolupra-
cují i s tuzem-

skými průmyslovými 
pivovary. Loni tak napří-
klad podepsaly smlouvu 
s nedalekým známým 
Rodinným pivovarem 
v Humpolci na rozšíření 
ležáckých sklepů za dva-
cet milionů korun.

Výstavba 
dvou pivovarů bude stát

15
milionů korun.
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n Vladimír Tošov-
ský odejde z postu 
ředitele přenosové 
soustavy. Nahradí ho 
Jan Kalina.

Mimořádná dozorčí rada 
odvolala předsedu před-
stavenstva provozovatele 
přenosové soustavy ČEPS 
Vladimíra Tošovského. 
Tošovského ve funkci má 
nahradit člen předsta-
venstva společnosti Jan 
Kalina, který je ve vedení 
ČEPS od loňského září. Je-
diným akcionářem ČEPS 
je stát, který přes minis-
terstvo průmyslu  vlastní 
100 procent akcií.

Tošovský byl členem před-
stavenstva ČEPS od roku 
2005, předsedou představen-
stva od roku 2006. Mezi roky 
2009 a 2010 funkci opustil 
a stal se ministrem průmys-

Dozorčí rada ČePs 
odvolala šéfa tošovského

nFúze dvou největších 
pivovarských skupin 
na světě AB InBev 
a SABMiller by mohla 
pomoci i tuzemské 
dvojce, Pivovarům 
Staropramen. 

Dušan Kütner

Součástí spojení pivních 
gigantů AB InBev a SABMiller 
je transakce, při níž majitel 
smíchovského a ostravské-
ho pivovaru Molson Coors 
odkoupí od SABMilleru zbý-
vající polovinu ve společném 
americkém podniku Miller 
Coors. Následkem toho by se 
měl stát druhým největším 
pivovarem ve Spojených 
státech.

„Pokud vše dopadne, jak 
je naplánováno, a Molson 
Coors bude americkou firmu 
vlastnit ze sta procent, tak 
bychom měli mít mnohem 
volnější ruce, co se týče 
prodejů značky Staropramen 
na americkém trhu,“ říká 
odcházející šéf Staropramenu 
Zbyněk Kovář. Dosud totiž 
podle něj musela panovat 
shoda obou vlastníků nad 
finálním portfoliem, zejména 

importovaných značek, což 
pozici Staropramenu ome-
zovalo. „V tomto ohledu se 
nám americký trh daleko více 
otevře,“ doufá Kovář.

Staropramen stejně jako 
ostatní velké domácí skupiny 
sází v posledních letech na 
export. Ten jim nahrazuje po-
klesy či stagnace na českém 
trhu. Pivovaru tak loni stoupl 
export o sedm procent na více 
než šest set tisíc hektolitrů. 
Na nárůst má podle Kováře 
vliv právě i to, že pivovar je od 
roku 2012 součástí kanadsko-
americké skupiny Molson 
Coors, sedmé největší na svě-
tě, neboť majitel řadí značku 
Staropramen mezi tři hlavní 
globální značky celé skupiny.

Americký trh ale zatím 
pro Staropramen jedním 
z hlavních není a v pořadí 
zemí podle exportu je zhruba 
na desátém místě. Potenciál 
je tam přitom podle Kováře 
obrovský, protože to je jeden 
z největších pivních trhů na 
světě, který je zároveň velmi 
otevřen importu. „Americký 
trh je také mnohem bohat-
ší a množství lidí si může 
dopřát platit vyšší ceny. Tím 
pádem jsou ochotni připlatit 
za importované pivo z Česka 
i z jiných zemí,“ míní Kovář.

staropramen vzhlíží 
k americkému trhu

tažení na záPaD. Staropramen v posledních letech posiluje své 
exportní aktivity. Nyní se chystá prorazit v USA.
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Pacovské strojírny postaví 
pivovary v Gruzii a izraeli 
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lu a obchodu ve vládě Jana 
Fischera. Následně se do 
funkce vrátil.

Lidové noviny uvedly, že 
důvody pro Tošovského od-
volání jsou v osobní rovině. 
Podle listu se o jeho výměnu 
zasazoval premiér Bohu-
slav Sobotka. ČEPS působí 
jako výhradní provozovatel 

přenosové soustavy na 
základě licence od Ener-
getického regulačního 
úřadu. Udržuje, obnovuje 
a rozvíjí 41 rozvoden  
s 71 transformátory. Loni 
firmě meziročně vzrostl 
zisk před zdaněním o více 
než polovinu na dvě mili-
ardy korun. /čtk/



n Finanční domy ome-
zí počet poboček. Nao-
pak nabídka produktů 
se má zvýšit

Markéta Žižková

Pobočky bank čekají v příš-
tích letech změny. Trendem 
je dostupnost více služeb na 
jednom místě i zeštíhlená 
podoba filiálek, shodují se 
na tom oslovené finanční 
ústavy. 

„V současné době analyzu-
jeme úpravu podoby našich 
poboček. Díváme se přede-
vším na to, jestli vyhovují 
dnešním trendům,“ uvedla 

mluvčí České spořitelny 
Kristýna Havligerová. Se 
zanikáním filiálek ale banka 
nepočítá. Raif-
feisenbank síť 
ještě rozšiřu-
je, převážně 
do bývalých 
okresních 
měst. Jejich 
podoba se ale 
mění. „Jdeme 
cestou takzva-
ných smart 
poboček, které 
disponují men-
ším počtem 
zhruba čtyř bankéřů, ale 
zároveň poskytují spektrum 
služeb včetně pokladny či 

směnárny,“ popsal mluv-
čí banky Tomáš Zavoral. 
UniCredit Bank se aktuálně 

zaměřuje 
na bankov-
ní kiosky 
v obchodních 
centrech. 
„Chceme 
například 
zvětšit počet 
finančních 
kiosků a kout-
ků u svých 
partnerů. 
Přemýšlíme 
o větší spo-

lupráci s velkými operátory 
a poskytovateli služeb. Jejich 
klientům bychom přímo 

nabízeli bankovní produkty,“ 
dodal mluvčí banky Petr 
Plocek. 

Podle ředitele Broker 
Consulting Petra Hrubého 
tkví klíčový posun v ser-
visním modelu. Klient by 
měl mít možnost získat na 
jednom místě nabídku více 
finančních domů, kterou by 
mohl porovnat. „Na tomto 
principu fungují i naše OK 
Pointy, které provozujeme 
v partnerství s mBank, ale 
přitom si zachovávají svou 
nezávislost,“ popsal Hrubý. 

Trend rozšířené nabídky 
potvrzují další finanční 
domy, i když nabídku jiných 
bank zatím nechystají.
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n V mladoboleslavské 
automobilce proběhlo 
šesté kolo vyjednává-
ní o mzdách a znovu 
bez výsledku. Dohoda 
měla původně pad-
nout do konce března. 

Jaroslav Matějka

Automobilce se daří, a tak 
odbory cítí šanci na výraz-
nější zvýšení platů. Vyjedná-
vání s vedením podniku jsou 
proto zdlouhavá a urputná. 
„Nejvíce nás pálí východní 
projekt, jako je Volkswagen 
Slovakia a Audi Györ. Díky 
tomu, že jsou přímo pod 
matkou a my jsme samostat-
ní, tak jsou v těchto továr-
nách  mzdy vyšší,“ řekl šéf 
škodováckých odborářů Ja-
roslav Povšík. Ten na otázku, 
kdy si myslí, že budou mít 
dělnické profese ve Škodě 
Auto měsíční plat sto tisíc 
korun, odpověděl: „Pro nás 
je důležité koncernové srov-
nání. Tam jsme na třetinové 
mzdě oproti Volkswagenu.“

K nejnovějšímu vývoji 
vyjednávání o mzdách se 
vedení automobilky slovy 
mluvčího Jozefa Baláže vyjá-

Ve Škodě Auto pokračuje 
přetahovaná o zvyšování platů

Klient by měl mít 
možnost získat 
na jednom místě 
nabídku více 
finančních domů, 
kterou by mohl 
porovnat.
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dřilo velice opatrně „Kolek-
tivní vyjednávání i nadále 
pokračuje. K jeho průběhu 
se nebudeme vyjadřovat,“ 
řekl Baláž. Dodal, že prů-
měrná mzda ve společnosti 
Škoda Auto vzrostla od roku 
2010 o přibližně třicet pro-

cent a stojí dlouhodobě nad 
průměrem České republiky. 
Průměrná mzda v dělnic-
kých profesích v automobil-
ce dosahovala v roce 2005 
mírně přes 21 tisíc korun, 
v roce 2015 to bylo téměř 
36 tisíc korun. „V roce 2015 

Škoda Auto navíc vyplatila 
zaměstnancům bonus, který 
v průměru překročil 61 tisíc 
korun. 

O tom, jak rozdílné jsou 
pohledy obou vyjednáva-
jících stran, svědčí jejich 
návrhy. Odboráři prosa-

zují osmiprocentní nárůst 
mezd za 12 měsíců. Firma 
nejprve přišla s nabídkou 
dvoufázového růstu platů 
o 2,5 procenta na každé dva 
roky, od letošního dubna 
a od 1. ledna 2017. Později 
ji mírně zvýšila, nabídla 
zaměstnancům růst tarifů 
o tři procenta od letošního 
dubna a o 2,5 procenta od 
1. ledna 2017. A následně 
zaměstnavatel nabídku 
ještě zvýšil na 3,3 procenta 
v první fázi. 

Ani tento krok však odbo-
ry nepovažují za uspokoji-
vý. Argumentují náročností 
práce při náběhu výroby 
nových modelů i trvajícím 
prorůstovým vývojem au-
tomobilky. V týdeníku Ško-
dovácký odborář Jaroslav 
Povšík zmínil, že odboráři 
jsou v případě krachu jed-
nání připraveni na časově 
neomezenou stávku. 

A na další otázku, zda 
se nebojí, že automobilka 
bude raději investovat do 
robotických pracovišť, 
když budou zaměstnanci 
stupňovat svoje požadavky, 
řekl: „Tak k tomu už po-
stupně dochází. Například 
se to odehrálo na pracovišti 
svařovny.“

RozpoRy. Odboráři odboráři jsou v případě krachu jednání připraveni na časově neomezenou 
stávku. 
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bankovní pobočky zeštíhlí
Komárek investuje  
do techologů 
Skupina KKCG miliardáře 
Karla Komárka chce 
prostřednictvím fondu 
Springtide Ventures 
investovat do začínajících 
technologických firem až 
1,6 miliardy. Má v plánu 
vstoupit do 15 až 20 firem 
ve střední Evropě a Izraeli.

 
Televize vybrala na 
poplatcích méně
Česká televize vybrala loni 
na poplatcích meziročně 
o 54 milionů korun méně, 
celkem od diváků na 
poplatcích získala  
5,6 miliardy korun. /čtk/

Krátce
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Japonský dodavatel Takata 
odhaduje náklady na svo-
lávání milionů vozů kvůli 
potenciálně závadným 
nafukovačům airbagů od 
této firmy až na 2,7 bi- 
lionu jenů (575 miliard 
korun). S odvoláním 
na nejmenovaný 
zdroj to napsala 
agentura 
Bloomberg. 
Akcie firmy 
se propadly 
o pětinu na 
historické 
minimum.

S uvedenou 
částkou prý 
počítá nejhorší 
možný scénář svolá-
vací akce, která by v tako-
vém případě zahrnovala 
287,5 milionu nafukovačů 
airbagů. Takata a auto-
mobilky prý ještě musejí 
určit, jak si náklady rozdělí. 
Mluvčí japonské firmy se ke 
spekulacím odmítl vyjádřit.

Takata stojí za vůbec nej-
rozsáhlejší svolávací akcí 

v automobilovém odvětví. 
Nafukovací systém airbagů 
od tohoto výrobce může 
explodovat a vymrštit do 
vozu části kovu. Na výměnu 
potenciálně závadných na-
fukovačů zatím do servisů 

po celém světě zamíři-
lo více než 50 mi-

lionů airbagů. 
V souvislosti 

se závadou 
bylo po 
celém světě 
hlášeno nej-
méně deset 

úmrtí  
a 139 zraně-

ných.
Takata již kvůli 

aféře dostala pokutu 
70 milionů dolarů od ame-
rických dopravních úřadů. 
Ve Spojených státech, kde 
se přihodila většina zranění 
spojovaných s aférou, hrozí 
firmě hromadné žaloby. 

Znalci v odvětví dosud 
odhadovali náklady na 
svolávání v přepočtu na  
84 miliard korun. /čtk/
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n Analytici věští 
akciím výrobce elek-
trických automobilů 
hluboký pád.

Jaroslav Bukovský

Zámořský výrobce spor-
tovních elektrovozů Tesla 
se potýká s exodem svých 
vysokých manažerů. Jen 
během března přišla firma 
o dva důležité zaměstnance, 
v polovině měsíce ji opustil 
jeden z klíčových hráčů glo-
bální komunikace Ricardo 
Reyes, o několik dnů později 
pak za sebou bouchl dveřmi 
i viceprezident firmy pro 
finance Michael Zanoni. 

Oba manažeři odešli jen 
těsně před stěžejním dnem 
pro budoucnost společnosti. 
Dnes má totiž firma předsta-
vit svůj dost možná klíčový 
budoucí produkt, „lidový“ 
elektromobil řady 3. Perso-
nální otřes přitom zahájilo 
sbohem, které dal firmě před 
několika měsíci šéf financí 
Deepak Ahuja. Ačkoli akcie 

teslu opusitili 
před dnem D 
vysocí manažeři

Až

575 
miliard

korun může stát  
svolávání vozů kvůli 

vadným  
airbagům.

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,339

Čína 1 3,689

Dánsko 1 3,633

EMU 1 27,075

Chorvatsko 1 3,602

Japonsko 100 21,249

Kanada 1 18,352

Maďarsko 100 8,617

Norsko 1 2,870

Polsko 1 6,365

Rusko 100 35,243

Švédsko 1 2,930

Švýcarsko 1 24,811

Turecko 1 8,417

USA 1 23,896

Velká Británie 1 34,453

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 30. 3. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 62,50 1,96

ČEZ 419,00 0,99

Erste Bank 666,50 1,43

Fortuna 85,00 -0,82

Kofola 434,30 -0,64

KB 5268,00 1,09

NWR 0,16 -11,11

O2 CR 252,60 1,04

Pegas 748,90 1,05

Philip Mor. ČR 13 100,00 -0,61

PLG 205,30 0,00

TMR 630,00 0,00

Unipetrol 178,00 0,00

VIG 503,70 1,49

Celkový objem (v tisících korun) 413 094,63

Akcie na pražské burze 30. 3. 2016 

takata počítá 
ztráty z airbagů

Vývoj akcií Tesly  
(dolar/akcie)

Pramen reuters
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196,94 230,13

automobilky během března 
dále podražily, z analytické 
obce začínají zaznívat skep-
tické hlasy. 

„V případě akcií Tesly 
vidíme vzhledem k jejich 
aktuální ceně nebezpečí 
prudkého propadu, a to 
zejména z důvodu vysoké-
ho rizika nesplnění byznys 
plánu firmy,“ uvádí napří-
klad analytik zámořské S&P 
Global Market Intelligence 
Efraim Levy. Agentura 
i s ohledem na odchody 

oslabený manažerský tým 
doporučila investorům akcie 
Tesly prodávat s roční cílo-
vou cenou 155 dolarů. Pro 
investory by to znamenalo 
v nadcházejících dvanácti 
měsících takřka třetinovou 
ztrátu. 

Akcie Tesly letos zažívají 
bouřlivý vývoj. Od počátku 
roku do zveřejnění loňských 
výsledků firmy začátkem 
února akcie o třetinu pro-
padly, aby následovala jejich 
spanilá jízda, kdy jen do 
konce března z únorových 
minim podražily o šedesát 
procent. Za strmým růstem 
akcií během posledních týd-
nů vidí pozorovatelé vysoká 
očekávání investorů spojená 
s příchodem nového modelu. 

„Seznam konkurentů 
přicházejícího modelu 3 
stále narůstá, jeho nástup 
by přitom mohl zároveň 
nepříznivě ovlivnit prode-
je modelu S. Vůči akciím 
Tesly jsme skeptičtí,“ dodává 
i report analytiků švýcarské 
banky UBS Colina Langana 
a Eddieho Hsieha.

příčiny. Podle firmy Orbital ATK stojí za závadou použití 
nestabilního dusičnanu amonného jako hnací látky v nafuko-
vacím systému a také jeho konstrukce, která jej nedostatečně 
brání před vlhkostí.
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n Úřady se obávají, že 
by získané prostředky 
mohly využít sankcio-
vané firmy.

Zdeněk Pečený

Ruská vláda má problém. Po 
téměř třech letech se chce 
vrátit na finanční trh a pro-
dat dluhopisy, mezinárodní 
banky se však do obchodu 
nehrnou. A to to před mě-
sícem vypadalo, že některé 
evropské banky lákadlu 
provizí od ruské vlády přece 
jen podlehnou.

Řada předních evrop-
ských bank se na prodeji 
ruských vládních obligací za 
zhruba tři miliardy dolarů 
odmítla podílet, protože 
proti sobě nechtějí poštvat 
Spojené státy a Evropskou 

unii, které uvalily na Rusko 
sankce. Podle deníku Wall 
Street Journal se americkým 
bankám dostalo varování od 
úřadů, aby se obchodování 
s ruskou vládou 
vyhnuly. 

Podle infor-
mací deníku se 
o zakázku ne-
budou ucházet 
ani evropské 
domy BNP Pari-
bas, UBS, Credit 
Suisse, HSBC 
a Deutsche 
Bank. Definitiv-
ně se zatím prý nerozhodli 
bankéři v Société Générale 
a UniCredit Bank.

Ruská vláda se tak musí 
spolehnout na ruské a čínské 
banky, aby se o prodej vlád-
ních dluhopisů postaraly. 
Ty ale nemusí mít takový 

mezinárodní dosah a kontak-
ty, aby ruské bondy bez pro-
blému prodaly. Sankce sice 
bankám přímo nezakazují 
podílet se na upsání a prodeji 

ruských vlád-
ních dluhopi-
sů, USA a EU 
se ale obávají, 
že Rusko zís-
kané finance 
nasměruje do 
firem, na kte-
ré se sankce 
vztahují. 

Z téhož 
důvodu se do 

nákupu ruských bondů ne-
hrnou ani ostatní investoři. 
„Nikdo nechce udělat něco, 
co by mohlo být chápáno 
jako porušování sankcí,“ řekl 
Paul McNamara, portfolio 
manažer ve společnosti GAM 
Holding.

Banky dávají od ruských 
dluhopisů ruce pryč
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O zakázku se 
nebudou ucházet 
ani evropské 
banky, které 
to donedávna 
zvažovaly.

ČNB: záporné 
sazby?
Dnes se k projednání měnové 
politiky sejde bankovní 
rada České národní banky. 
Předmětem diskuze bude 
hodnocení rizik stávající 
inflační prognózy, která byla 
publikována počátkem úno-
ra. Na únorovém zasedání 
prodloužila bankovní rada 
trvání kurzového závazku. 
Zaznělo, že v letošním roce 
k jeho opuštění nedojde s tím, 
že bankovní rada vidí jako 
pravděpodobné jeho ukonče-
ní v první polovině příštího 
roku. Zajímavou zprávou 
bylo oznámení, že rada vážně 
diskutovala problematiku 
zavedení negativních úro-
kových sazeb. Co lze tedy od 
dnešního zasedání očekávat? 
Pokud jde o samotné nasta-
vení měnové politiky, žádnou 
změnu nepřepokládáme. 
Opuštění intervenčního 
režimu i nadále očekáváme 

v prvním čtvrtletí roku 2017. 
Z pohledu finančních trhů 
bude bezesporu zajímavé 
sledovat, jakým způsobem se 
bude vyvíjet diskuze ohledně 
možnosti zavést záporné 
měnově-politické sazby 
i v České republice. My zave-
dení negativních úrokových 
sazeb nepředpokládáme. 
Pouze v extrémním případě 
zvýšeného spekulativního 
přílivu kapitálu a zvýšeného 
tlaku na udržení kurzového 
závazku lze o této variantě 
uvažovat. To samozřejmě 
nevylučuje, že ČNB bude o ne-
gativních sazbách hlasovat, 
což koneckonců nedávno při-
pustil i guvernér Singer. I ve 
světle nedávného rozhodnutí 
Evropské centrální banky 
a následného komentáře 
prezidenta ECB Draghiho, že 
úrokový nástroj se vyčerpal, 
je snížení českých sazeb na 
dnešním zasedání téměř 
vyloučené. Nicméně samotný 
fakt, že by se o tom hlasovalo, 
by bylo možné vnímat jako 
verbální intervenci proti 
koruně, a to zejména pokud 
by se v bankovní radě našel 
pro záporné sazby hlas.

Autor je hlavním  
ekonomem Komerční banky

Z parketu

Jan Vejmělek

Ocelárna Tata chce odejít z Británie 

Indická ocelárna Tata Steel uvažuje o prodeji všech svých 
aktivit v Británii. Chce tak ukončit těžké ztráty, které 
v upadajícím britském ocelářství po bezmála desetiletém 
působení v zemi zaznamenává. Tata Steel je největším 
výrobcem oceli v zemi, zaměstnává zhruba 15 tisíc lidí.
  

Foxconn za Sharp zaplatí méně 

Tchajwanský výrobce elektroniky Foxconn se dohodl na 
převzetí ztrátové japonské firmy Sharp. Foxconn zaplatí 
za dvoutřetinový podíl v japonské firmě 389 miliard jenů 
(82,8 miliardy korun). Částka je zhruba o 100 miliard jenů 
nižší než původně Foxconnem nabízená. 

Boeing zruší do poloviny roku tisíce míst 

Americký výrobce letadel Boeing zruší do poloviny roku 
zhruba čtyři tisíce pracovních míst v divizi komerčních 
letadel, tedy přibližně 2,5 procenta celkové pracovní síly. 
Podnik tak chce omezit náklady. 

ČNB čeká více práce s obranou slabé koruny

Rozhodnutí ECB navýšit objem kvantitativního uvolňo-
vání o 20 miliard eur měsíčně znamená, že se tyto peníze 
budou muset někde usadit, a je možné, že část z nich 
zamíří jako investice do korun. Podle analytiků by ČNB 
nemohla vycouvat z oslabování koruny dříve, než ECB 
skončí s tištěním peněz. /pez, čtk/ více Finance.cz

Krátce

A161003493� inzerce

http://www.finance.cz/zpravy/finance/463840-cnb-ceka-vice-prace-s-obranou-slabe-koruny-muze-i-prodlouzit-intervence/
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n Situace brazilské 
prezidentky sotva 
může být horší. Nejen-
že nezachránila svého 
mentora, ale zhroutila 
se jí i koalice.

Zdeněk Pečený

Vládu brazilské prezidentky 
Dilmy Rousseffové opustil 
její největší koaliční partner 
– liberálně demokratická 
strana PMDB. Ta se Stranou 
pracujících (PT), již vede 
Rousseffová, vládla šest let. 
Nyní se ale rozhodla opustit 
potápějící se loď, protože 
na prezidentku a jejího 
předchůdce a mentora Luize 
Inácia Luly da Silvy se valí 
jeden problém za druhým. 

PMDB se po několika 
minutách na nočním jednání 
jednomyslně shodla, že oka-
mžitě opouští vládní koalici. 
Rousseffové tak zůstává 
menšinová vláda a nejspíše 
ji v dohledné době opustí 
i menší koaliční partneři. Jen 
tak si totiž zachovají šanci 
objevit se v nové vládě, která 
se již mimo světla ramp 
pomalu rodí.

Podpora veřejnosti Rous-
seffové vládě v posledních 

týdnech spadla na rekordní 
minima. Její špatný vztah 
s kongresem, kde má PT 70 
křesel – o 4 více než PMDB –, 
znemožňuje zákonodárcům 
dohodnout se na reformách, 
které ekonomika čelící nej-
horší krizi za téměř sto let 
akutně potřebuje.

Spolupráce mezi PMDB 
a PT má hořký konec. Obě 
strany se navzájem obviňují 
ze zrady, korupce a házejí 
na sebe vinu za ekonomic-
ké problémy, se kterými se 
brazilská ekonomika potýká. 
„Brazílie takto nemůže 
pokračovat, miliony lidí ztrá-
cejí práci,“ uvedl Wellington 
Moreira Franco, který vede 
think tank PMDB. „Toto bude 
minimálně tříletá recese. 
Musíme s tím něco dělat.“

Odchod PMDB nejspíš 
urychlí vyšetřování Rous-
seffové, která je obviňována 
z účetních machinací před 
volbami v roce 2014, jejichž 
účelem bylo zakrýt skuteč-
nou výši rozpočtového defi-
citu. Analytici nevylučují, že 
by mohla být zbavena křesla 
již v květnu. Šéf PMDB a vi-
ceprezident Michel Temer by 
se pak stal dočasným prezi-
dentem. Ten už vyhlíží mož-
né partnery pro spolupráci 
a setkal se se šéfem opozice 
a sociálních demokratů Aeci-
em Nevesem, který předloni 
v prezidentských volbách 
s Rousseffovou prohrál. 
„Rousseffové vláda skončila,“ 
citoval Nevese Times. „PMDB 
zatloukla poslední hřebík do 
její rakve.“

Brazilská vládní 
krize jde do finále

demonstrace. Jakékoli srocení lidu v ulicích brazilských měst se jeví jako karneval. Snímek z Pau-
lista Avenue v São Paulu je ale ve skutečnosti občanským protestem proti prezidentce Rousseffové.
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Belgickým úřadům se už 
podařilo identifikovat 
všechny oběti teroristic-
kých útoků z bruselského 
letiště Zaventem a stanice 
metra Maalbeek. Celkem 
jich je 32, z toho 17 Belgi-
čanů a 15 cizinců. Kromě 
32 nevinných lidí zahynuli 
při atentátech i tři sebevra-
žední útočníci. Zahraniční 
oběti pocházejí ze 13 zemí 
světa. Kromě již dříve 
uváděných USA, Británie, 
Itálie, Číny, Nizozemska, 
Francie, Německa, Švédska 
a Indie včera potvrdilo jed-
nu oběť také Polsko. Původ 
dalších cizinců zatím zve-
řejněn nebyl. V nemocnici 
stále zůstává 94 lidí.

Podle listu La Libre bru-
selští atentátníci shromaž-
ďovali před teroristickými 
útoky informace o belgic-
kém premiérovi Charlesi 

Michelovi. V jednom z jejich 
počítačů, ve kterém se už 
dříve nalezla i jakási závět 
Brahima El Bakraouiho, 
byly údajně i plány a foto-
grafie premiérova úřadu na 
ulice Rue de la Loi/Wetstra-
at 16 i jeho oficiální reziden-
ce na Rue Lambermont.

Data z počítačů patřících 
bruselským atentátníkům 
na žádost belgických úřadů 
pomáhají vyhodnotit také 
odborníci amerického Fe-
derálního úřadu pro vyšet-
řování (FBI), informoval list 
The Wall Street Journal.

Nejasné zůstává datum 
otevření bruselského letiště 
pro osobní dopravu. V úterý 
generální ředitel Arnaud 
Feist uvedl, že by se mohlo 
otevřít ve středu, po pro-
věření funkčnosti dočasné 
infrastruktury ale obnovení 
provozu večer odložil. /čtk/

Belgie už zná 
jména všech obětí

Neúspěšný republikánský 
uchazeč o prezidentskou 
nominaci Marco Rubio 
se sice v polovině března 
stáhl z volebního boje, na 
červencovém stranickém 
sjezdu, který oficiálně zvolí 
kandidáta do Bílého domu, 
chce ale očividně sehrát 
důležitou roli. Představite-
lům Republikánské strany 
v jednotlivých amerických 
státech napsal, že si pře- 
je ponechat všech svých 
171 získaných delegátů.

Floridský senátor se tak 
podle nejmenovaného před-
stavitele z jeho tábora snaží 
pro nadcházející měsíce 
ponechat všechny možnosti 
otevřené. Existuje totiž 
možnost, že ani jeden ze tří 
zbývajících uchazečů, tedy 
favorit Donald Trump, jeho 
největší rival Ted Cruz a ta- 
ké John Kasich, nezískají 
potřebných 1237 delegátů 
pro nominaci.

Rubio, který je hlasitým 
Trumpovým kritikem, tak 
na sjezdu může dispono-
vat značným vlivem. Když 
Trump v nynějším voleb-

ním klání nezíská potřeb-
ných 1237 delegátů nutných 
pro nominaci, tak z prvního 
kola formálního hlasování 
na sjezdu republikánský 
kandidát na prezidenta 
USA nevzejde. Následovat 
bude přinejmenším jedno 
další kolo volby. V něm 
bude moci více než polovi-
na delegátů hlasovat podle 
vlastního uvážení, takže se 
nebude muset řídit volební-
mi výsledky z jednotlivých 
států. /čtk/

rubio doufá, že si 
udrží vliv pro sjezd

Když prezident Luiz Inácio Lula da Silva v roce 2010 odcházel, jeho 
reputace byla tak zářná, že jeho doporučení své žákyně Dilmy 
Rousseffové jí zaručovalo bezproblémové vítězství v prezidentských 
volbách. Byl jednou z ikon růstu latinskoamerické levice – dělník 
z ocelárny, který se stal prezidentem, miliony lidí vyvedl z chudoby 
zatímco dohlížel na vzkvétající ekonomiku. Nyní ale čelí vyšetřování 
z praní špinavých peněz a zapletení se do úplatkářského skandálu 
v národním ropném koncernu Petrobras. Rousseffová se jej snažila 
před vyšetřováním zachránit jmenováním šéfem vlády, tento plán ale 
zmařil ústavní soud.

Lulův vzestup 
a pád
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n Washington vyslal 
signál podpory spo-
jencům, jež zneklid-
ňuje počínání Ruska.

Spojené státy počátkem 
příštího roku rozmístí ve 
východní Evropě útvar 
velikosti brigády s plnou 
výzbrojí. Oznámila to včera 
agentura AP s odvoláním na 
činitele Pentagonu. Dosud se 
předpokládalo, že jednotka 
bude na východě kontinentu 
využívat výcvikovou výzbroj, 
která je tam už rozmístěna. 
Dislokace počítá s umístě-
ním vojsk v šesti východo-
evropských státech, Česká 
republika mezi nimi není.

Brigáda o síle 4500 mužů 
má na východ Evropy dorazit 

v únoru 2017. Její přítomnos-
tí chce Washington vyslat 
signál podpory spojencům, 
kteří mají obavy z rostoucí 
agresivity Ruska. Moskva má 
podle amerického minister-
stva obrany pochopit, že jaká-
koli agrese proti spojencům 
USA je nemyslitelná. Součástí 
plánů má být nejen rozmís-
tění nové bojové techniky, 

ale i nasazení moderního ko-
munikačního zařízení včetně 
rádiových vysílaček, počítačů 
a dalších přístrojů.

Nové plány počítají s tím, že 
dosavadní výzbroj umístěná 
ve východní Evropě bude ode-
slána do USA k modernizaci. 
Brigáda, která přijede v únoru, 
si s sebou přiveze robustnější, 
modernější vybavení. 

Plán vychází z rozšíře-
ných rozpočtových schémat 
Pentagonu, která počítají 
se čtyřnásobným zvýše-
ním výdajů na udržování 
amerických vojsk v Evropě. 
Zvýšenou vojenskou přítom-
nost signalizoval opakovaně 
během svých evropských 
cest americký ministr obra-
ny Ashton Carter.

Loni v červnu Carter při 
návštěvě Estonska uvedl, že 
Spojené státy rozmístí asi 
250 tanků, obrněných vozi-
del a dalšího zařízení v šesti 
zemích bývalého sovětského 
bloku. Přinejmenším dočas-
ně budou jednotky rozmís-
těny v Bulharsku, Rumun-
sku, Polsku a pobaltských 
zemích Litvě, Lotyšsku 
a Estonsku. /čtk/

Usa vyšlou na východ evropy 
plně vyzbrojenou brigádu

Ukrajinský kabinet by 
mohl posílit Ivan Mikloš

Stávající předseda ukra-
jinského parlamentu 
Volodymyr Hrojsman, 
o kterém se hovoří jako 
o příštím premiérovi, 
předložil sněmovně návrh 

zákona, který umožní slo-
venskému politikovi Ivanu 
Miklošovi (na snímku) stát 
se v novém kabinetu ukra-
jinským ministrem financí 
i bez zřeknutí se sloven-
ského občanství. Předloha 
má dovolit cizinci rok vést 
ministerstvo financí, aniž 
by v této době měl ukrajin-
ské občanství. 

O jaderné bezpečnosti 
se bude jednat bez Rusů
USA kritizovaly Rusko 
za neúčast na summitu 
o jaderné bezpečnosti, 
který se bude za účasti více 
než padesáti zemí světa 
v příštích dnech konat ve 
Washingtonu. Bezpečnost-
ní poradce Bílého domu 
Ben Rhodes řekl, že Rusko 
svým rozhodnutím „izolo-
valo samo sebe“. 

Ministři libyjské vlády 
přijeli do Tripolisu
Do libyjského Tripolisu, 
kde vládne samozvaný 
kabinet podporovaný 
různými ozbrojenými 
skupinami, dorazilo sedm 
členů nové vlády národní 
jednoty, vytvořené pod 
záštitou OSN. Je mezi nimi 
i premiér Fáiz Sarrádž. Sa-
mozvaná vláda i ozbrojen-
ci už dříve nový kabinet 
varovali, aby do Tripolisu 
nejezdil. Ve městě byly 
brzy ráno slyšet silné 
výbuchy a střelba. /čtk/

Krátce

USA dosud v Evropě trvale udržují dvě armádní brigády. Nové 
rozhodnutí Pentagonu znamená, že na starém kontinentu bude 
fakticky rozmístěna třetí brigáda, jejíž příslušníci budou pravidelně 
a kontinuálně rotovat každých zhruba devět měsíců. V letošním 
rozpočtu Pentagonu je na vyslání nových amerických vojáků do 
Evropy uvolněna částka 780 milionů dolarů, pro příští rok se počítá 
se sumou 3,4 miliardy dolarů.

Výdaje na vojáky v evropě 
dramaticky stoupnou

noVý Barmský prezident Tchin Ťjo (vpravo) včera složil přísahu 
do rukou svého předchůdce Thein Seina. Spolupracovník bojovnice 
za demokracii Do Aun Schan Su Ťij, jejíž Národní liga pro demo-
kracii vyhrála listopadové volby, je v zemi první zvolenou civilní 
hlavou státu za více než 50 let. Tchin Ťjo bude rozhodovat spolu 
se Su Ťij, která bude řídit superministerstvo s odpovědností za 
zahraniční vztahy, školství, energetiku a prezidentské záležitosti. 

Po PůlSToleTí
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Syrská válka stála přes dvě 
stě miliard dolarů. V rozho-
voru pro ruskou agenturu 
RIA Novosti to řekl syrský 
prezident Bašár Asad. 
V Sýrii se bojuje od roku 
2011 a Asad řekl, že ruská 
armáda bude muset v zemi 
zůstat, i když bude situace 
stabilnější. Zajistí to prý 
„rovnováhu sil“. 

Asad se domnívá, že úspě-
chy, jichž armáda s podpo-
rou Ruska dosahuje, urychlí 
politické řešení v Sýrii. „Exis-
tují země, které obviňují nás 
a Rusko, že bráníme mírové-
mu procesu. Snaží se ruskou 
intervenci zaměřenou proti 
terorismu prezentovat jako 
podporu prezidenta či syrské 
vlády, tedy jako překážku 
politickému procesu,“ řekl 
Asad. K zemím, jež podle něj 
„počítají s porážkou Sýrie 
na bojišti, aby pak mohly 
diktovat vlastní podmínky 
při rozhovorech“, zařadil 
Saúdskou Arábii, Turecko, 
Francii a Británii.

Mírové rozhovory pod pa-
tronací OSN byly zahájeny 

v lednu v Ženevě. Po málo 
úspěšném prvním kole 
se v březnu konalo druhé 
a třetí má následovat v dub-
nu. Vyjednává se o přechod-
né vládě, která Sýrii přivede 
k nové ústavě a volbám.

„Cílem je nevynechat 
jedinou příležitost k dohodě. 
Když si projdete politiku 
Sýrie před pěti lety, uvidíte, 
že jsme reagovali na všechny 
návrhy bez výjimky, ať 
přicházely odkudkoli, i když 
nebyly přátelské. Odjeli jsme 
do Ženevy a nepřestáváme 
projevovat ochotu dohod-
nout se,“ řekl Asad. Asad 
míní, že sestavit přechodnou 
vládu nebude obtížné. Měly 
by v ní být „zastoupeny tři 
složky – opozice, nezávislí 
a síly loajální Damašku“.

Právě budoucí Asadova 
role v přechodné vládě je 
velkým sporem při jedná-
ních mezi opozicí a vládou 
v Ženevě. Zatímco vládní 
delegace odmítá o Asadově 
odstoupení vůbec jednat, 
opozice ho už v přechodné 
vládě nechce. /čtk/

asad: rusové v sýrii 
zůstanou, i když bude 
situace stabilnější
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S přírodou  
se nedá bojovat, 
jen kamarádit
n Podnikatel Radko Hartman patří do skupiny činorodých 
lidí, kteří nesložili v pohraničí ruce do klína a snaží se 
oživit zapomenuté kouty republiky. V posledních letech 
naplno zažívá strasti a slasti majitele malého skiareálu, 
který buduje v Olešnici v Orlických horách. „Budovat 
a provozovat skiareál je v první řadě dřina,“ říká Hartman. 

Jan Šindelář

 Budujete lyžařské 
středisko od nuly. Jak vás to 
napadlo?
Nejprve jsem tady koupil ně-
kdejší školicí středisko ŽAS 
Vamberk. To bylo v exekuci. 
Koupil jsem ho proto, že tu je 
nádherné prostředí. O nějaké 
sjezdovce jsem nepřemýšlel. 
Mnoho let jsem to nechal 
být, pak jsem ho začal přebu-
dovávat na hotel. A když byl 
hotel téměř dokončený, řekl 
jsem si, že by se k objektu 

hodil jako přidaná hodnota 
malý lyžařský areál. Ale 
nebyla tady voda na zasně-
žování. 

 Bez vody a technického 
zasněžování by to nešlo?
Kdo je nemá, nemůže dlou-
hodobě fungovat, takové 
zimy už prostě nejsou. Právě 
kvůli vodě jsem to už málem 
vzdal, ale nakonec jsem si 
uvědomil, že tady za kopcem 
teče říčka Olešenka. Takže 
jsem nechal udělat potřebné 
studie a projekt a téměř po 

třech letech jsem to dotáhl 
do konce. Nebylo to snadné, 
protože dost lidí bylo proti. 
Teprve po vyřešení vody 
jsem se mohl pustit do budo-
vání lyžařského střediska.

 Setkal se ten záměr 
u místních obyvatel se 
vstřícným přijetím nebo 
vám spíše házeli klacky pod 
nohy?
Jsou tu další areály a tam 
určitě neměli z našich plánů 
radost. Z toho vznikala 
určitá zášť a naschvály. Že 
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nebude dít, obec za chvilku 
vymře. Mladí lidé tu neseže-
nou práci, je tu škola, která 
živoří. Každá další sportovní 
a turistická aktivita je pro 
obec obrovským přínosem 
a takových investorů by si 
obec měla vážit.

 Kolik jste investoval? 
Využil jste nějakých dotací?
Je to zcela bez dotací. Ten 
zimní areál mě vyšel už na 
hodně milionů. Uznávám, 
že pro lidi, kteří budují obří 
skiareály třeba za půlmi-
liardu z dotací, to vlastně 
nejsou žádné peníze. My 
jsme třeba vlek jeli vybírat 
do Itálie z druhé ruky. Nový 
by nás stál přes tři miliony, 
tento vyšel zhruba na mili-
on, přitom splňuje všechny 
požadavky. Bylo třeba koupit 
rolbu, zase starší. Nová stojí 
sedm milionů, starší – ale 
velmi dobrou – seženete za 
jeden a půl milionu.  Začínali 
jsme se třemi sněžnými děly, 
nové stojí asi 700 tisíc, my 
jsme je pořídili za polovinu. 
To, které jste viděl venku, 
tady máme na ukázku od 
italské firmy a stojí 1,2 milio-
nu. Za to máte luxusní auto, 
a přitom to použijete třeba 
jen čtrnáct dní v roce.

 Nelitujete někdy svého 
rozhodnutí vrhnout se na 
sněžné podnikání?
Sám velmi rád lyžuji, a když 
je pěkné počasí, je tu nád-
herně. Jezdí sem známí, se 
kterými prohodím pár slov, 
řadu návštěvníků znám 
osobně. Ale někdy jsem sa-
mozřejmě unavený, protože 
je to v první řadě dřina. Je 
třeba zasněžovat v noci řadu 
dní nonstop. A nejhorší je, že 
neseženete zodpovědné lidi, 
kteří by tu v noci byli. 

 Jak to řešíte?
Musel jsem tu být sám a stří-
dat se se synem. Ale nelituji, 
jsem ve svém živlu. Když 
mám splín, zajezdím si s rol-
bou nebo promluvím s lidmi, 
kteří sem rádi jezdí. A pro 
Ritu (německý ovčák – pozn. 
aut.) je to nejlepší výběh na 
světě, miluje sníh a lidi.

 
 Vnímáte to tedy spíše 

jako koníčka nebo je to 
i byznys? Vím, že vaší 
hlavní činností je firma na 
těsnění.
Bez toho by to nešlo. Pokud 
nemáte dotace nebo nějakého 
sponzora či investora, není 
z čeho investovat. Na zimní 
areál vám nikdo nepůjčí. 
Takže já jsem si půjčil peníze 

ze zdrojů vlastní firmy, která 
naštěstí funguje perfektně. 
A řeknu vám zajímavost. Tu 
firmu, která dobře vydělává, 
mi nikdo nezávidí, ale skiare-
ál je vidět a někteří lidé závidí 
a představují si, kolik na tom 
rejžuju. 

 Vydělá si ten areál sám 
na sebe?
Provoz nemusíme dotovat, 
ale na nějaké velké odpisy 
musíme zapomenout. To 
bychom byli třeba tuto zimu 
ztrátoví.

 
 Letošní zima se asi moc 

nepovedla?
To se nepovedla. Na Vánoce 
fakticky nebyl sníh vůbec 
nikde, přitom bylo deset dní 
volna. My jsme začali zasně-
žovat těsně před koncem 
roku, takže jsme ještě chytli 
poslední dva volné dny. 
Pak jsme na týden zavřeli 
a dosněžili. A celý únor byly 
nadprůměrné teploty, pršelo, 
prostě šílenost. Předchozí 
sezona byla určitě lepší, 
i když také měla k ideálu 
daleko.

 
 Neobáváte se stále ne-

příznivějších zim?
Začínali jsme před čtyřmi 
lety a od té doby je to horší 
a horší. Ale s přírodou se 
nedá bojovat, s tou se mu-
síme jen kamarádit. Pokud 
sem v zimě měsíc proudí 
vzduch z Afriky, nic s tím ne-
naděláme. Areály, které jsou 
výše, jsou na tom výrazně 
lépe. A všimněte si, že i když 
to jde se zimami z kopce, ty 
areály do toho dávají další 
a další peníze, kupují další 
děla.

 Horští podnikatelé si 
ale stěžují i na to, že i při 
výborně zasněženém svahu 
se lidem na hory nechce, 
pokud je v podhůří příliš 
velké teplo. Pozorujete ten-
to psychologický jev?
To platí stoprocentně. 
Když lidé v Hradci Králové 
otevřou okno, svítí sluníčko 
a zpívají ptáci, nenapadne 
je vzít si bágl a lyže a vyrazit 
na hory. To jezdí jen oprav-
du nadšení lyžaři. A ti už 
nejedou do menších areálů, 
ale vyrazí spíše do Krkonoš 
nebo rovnou do Alp. Do men-
ších areálů jezdí především 
rodiče s dětmi a školy. Takže 
je důležité mít třeba dobrou 
lyžařskou školu. Proto jsme 
udělali zázemí pro děti 
v podobě velkého dětského 
koutku. A chceme to dále 
rozvíjet. 

sem budou jezdit další lidi 
a povzbudí se cestovní ruch, 
místní občany ani moc netě-
ší. Oni tu mají svůj klid a teď 
najednou jim něco za humny 
začne vznikat. Nedovedou 
pochopit, že když se tu nic 

 Když mám splín, 
zajezdím si s rolbou 
nebo promluvím 
s lidmi, kteří sem 
rádi jezdí. A pro Ritu 
je to nejlepší výběh 
na světě, miluje sníh 
a lidi.
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Rodem 
pochází 
z Orlických 
hor, dětství 
prožil v Novém 
Hrádku. Po vyučení, 
večerní průmyslovce a vojně 
vystudoval v denním studiu 
strojní inženýrství v Liberci. Po 
škole pracoval jako nástrojař, 
hned v roce 1990 se vrhl na 
podnikání. Na půdě roubené 
chalupy začal vyrábět těsnění, 
po čase zrekonstruoval 
a rozšířil opuštěnou továrnu 
v Sedloňově, kam výrobu 
přenesl. V posledních letech 
buduje hotel a lyžařské 
středisko v Olešnici v Orlických 
horách. Ve volném čase jezdí 
na kole a chodí po horách. 

Radko  
Hartman (62)

Hradce docela dobré řešení. 
Jezdí sem takto i mateřské 
školy. Získáváme tím i bu-
doucí lyžaře. Rád bych jim 
samozřejmě nabídl i lůžka, 
třeba v nějakém nižším 
standardu. To bych ale musel 
dobudovat tuhle barabiz-
nu (z velké části zchátralé 
zázemí kdysi plánovaného 
pionýrského tábora – pozn. 
aut.), což by si vyžádalo 
dalších třicet milionů.

  
 To musíte vyrobit ještě 

hodně těsnění.
Dokud vás to baví, je to fajn. 
Ale pokud vás to přeros-
te a nemáte lidi, kterým 
byste to dal na starost, ať už 
samotnou výstavbu nebo 
provoz, začnete zjišťovat, že 
je to velmi těžké.

 Proč nejsou lidi? Je to 
tím, že jsme v pohraničí?
Možná, nevím. Je velký pro-
blém sehnat chlapy na práci, 
protože tady za humny je 
automobilka (Škoda v Kva-
sinách – pozn. aut.), která 
bude chtít tisíc lidí. Tam se 
lidé sjíždějí z okruhu pade-
sáti kilometrů. Třeba vlekaře 

na čtyři zimní měsíce ještě 
nějak seženu, jedním z nich 
je třeba polský zemědělec, 
který nemá v zimě v hos-
podářství moc co dělat. Ale 
sehnat stálého údržbáře, kte-
rý by se staral o vleky, kotvy, 
rolbu a zasněžování, je těžké. 
Teď mi jeden šikovný kluk 
utekl na obecní úřad, že tady 
je moc velká dřina.  

 Máte tedy nějaké rozvo-
jové plány?
Přede dvěma lety jsme po-
dali žádost a rádi bychom na 
druhé straně kopce postavili 
další vlek, pomu a zasněžo-
vání. Papíry už máme hotové 
a získali jsme i stavební 
povolení. Ale trvalo to dva 
roky, což nechápu. Je to jen 
přenosný vlek, který nemá 
betonáže, má jenom kotvicí 
prvky. Státní instituce místo 
aby vám pomohly s reali-
zací, požadují stále další 
a další papíry, jako by šlo 
o lanovku na Sněžku. A jinde 
to vybudují možná bez 
papírů a nikomu to nevadí. 
Ale chceme se do toho letos 
pustit. Začít ovšem můžeme 
až od května, protože jsou 

tady brouci, žížaly a tak 
dále. Ke všemu musíme mít 
smlouvu s muzeem, je totiž 
nutné udělat archeologický 
průzkum.

 V horách?
Ano, tady v horách. Nikdy 
se tu nic nenašlo, i když se 
kopalo celkem dost. Jsou to 
další náklady, o které se vám 
stavby prodraží. Bez toho by 
nemohla být kolaudace.

 Orlické hory mi stále 
připadají jako zapomenutý 
kout světa, nemají mag-
netismus Krkonoš nebo 
Šumavy, nikde se o nich 
v souvislosti s lyžováním 
ani moc nemluví. Může to 
být i výhoda?
Tady je hlavně Deštné, které 
má výhodu velkých ubytova-
cích kapacit. Ale to, co říkáte, 
je samozřejmě výhoda. Je tu 
klid, jsou tu úžasná místa, 
kde nepotkáte živáčka. Není 
to žádný babylon. Věřím, že 
to řada lidí oceňuje.

 
 Co budete dělat v létě?

Kromě investic, o kterých 
jsem mluvil, mám tady 

kolem několik hektarů lesů, 
musíme vyžínat, vysazovat 
stromky. A chci si léto koneč-
ně taky trochu užít, vzít si 
kolo a někam odjet, a ne být 
stále tady.

 Kde ty školní kurzy 
bydlí? V onom přilehlém 
hotelu?
Ne, to bychom si nemohli 
dovolit pustit je do čtyřhvěz-
dičkového hotelu. Dosud 
jsme to dělali tak, že sem při-
jede třeba autobus z Hradce, 
děti tu stráví celý den a zase 
odjedou. A dojíždějí takto 
třeba týden, což je v případě 

 Pokud nemáte 
dotace nebo 
nějakého sponzora 
či investora, není 
z čeho investovat. 
Na zimní areál vám 
nikdo nepůjčí. Takže 
já jsem si půjčil 
peníze ze zdrojů 
vlastní firmy.



Na pár dní  
v Číně
Návštěva čínského prezi-
denta za sebou zanechala 
několik obchodních smluv, 
ne zcela zanedbatelné množ-
ství peněz a nepříjemnou pa-
chuť. To všechno najednou. 
Nemá valný smysl aplikovat 
hradní vidění světa, tedy 
hnát se do jakýchsi krajních 
táborů, v nichž pro jedno 
není vidět druhé či třetí.

O smlouvách, dohodách 
a penězích, jejich významu 
a dopadech na podobu české 
byznysové mapy se toho 
napíše ještě hodně. Některé 
dohody byly zjevně pode-
psány, aby měl prezident 
Zeman radost. Třeba ta 
o jeho milovaném kanálu 
Dunaj–Odra–Labe. Jiné, 
jako mnohoznačně znějící 
memorandum „o všestranné 
spolupráci v oblasti jaderné 
energie a obnovitelných 
zdrojů“ mezi ČEZ a čínskou 
CGN, by mohly mít v budouc-
nu docela velký význam už 
vzhledem k tomu, jak mlsně 
Číňané vyhlížejí každé šust-
nutí kolem možných českých 
jaderných tendrů.

Debata o oné pachuti bude 
o něco složitější, bude se v ní 

špatně ohánět nějakými 
kvantifikovatelnými argu-
menty. To, co se v posledních 
dnech dělo v Praze, bylo 
mimořádně nepříjemné. 
Nesmíme zapomenout, 
že na státní návštěvu přijel 
představitel režimu podle 
všech definic totalitního. To 
už dlouho neznamená, že by 
nebylo možné s ním obcho-
dovat. Ale ve státě, který 
se hlásí k pluralitní parla-
mentní demokracii, by měla 
existovat možnost vyjádřit 
proti charakteru totalitního 
režimu co nejsvobodněji 
protest.

Jistě by Evropskou 
ulici neměly hned lemovat 
tibetské vlajky. Ale mezi 
elementární nediplomatič-
ností a absolutní servilností, 
kterou předvedlo Česko, je 
docela dost prostoru pro 
rozumné a uvážlivé jednání. 

Co by se stalo, kdyby 
Evropskou nelemovalo nic 
nebo jenom reklamy jako 
vždycky? Co by se stalo, kdy-
by policisté, budiž, uzavřeli 
Hrad, ale ponechali demon-
strantům volné Hradčanské 

náměstí? Co by se stalo, 
kdyby policisté uměřeně 
zasáhli proti organizova-
ným čínským úderkám? Co 
by se stalo, kdyby policisté 
nepřikazovali strhnout 
tibetské vlajky na oknech 
domů naproti hotelu, v němž 
bydlela čínská delegace? 
Co by se stalo, kdyby se tu 
představitel totalitního 
režimu přece jen necítil tak 
úplně jako mezi svými nej-
většími obdivovateli? Byl by 
objem dohod o pár miliard 
nižší? A kolik miliard vyváží 
naprosto přehnané potlačení 
svobody projevu a shromaž-
ďování a zbytečně dusnou 
atmosféru v ulicích, které 
jako by najednou byly víc 
čínské než pražské?

Úklona před čínským 
režimem byla hluboká. Tak 
hluboká, že to nelze vysvětlit 
jen pragmatickou obchod-
ní rozvahou. Miloš Zeman 
nevítal obchodního part-
nera, dokonce ani „přítele“. 
Vítal vzor. A možná se chtěl 
pochlubit, že když se chce, 
dá se i ze země, která má 
svobodné volby a pluralitní 
parlament a demokratickou 
ústavu, udělat na pár dní 
Čína. Povedlo se. Z toho 
mrazí. A odpovědnost nese 
kromě Zemana i ministr 
vnitra Chovanec a vedení po-
licie. Ta nepochopila, že není 
jejím úkolem hlídat pohodlí 
a klidnou mysl státních 
návštěv, ale výhradně jejich 
bezpečnost. Tu tibetská vlaj-
ka v okně neohrožuje.

Komentář

Martin Čaban

Policie nepochopila, 
že jejím úkolem není 
hlídat pohodlí hosta, 
ale výhradně jeho 
bezpečnost.
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Tvář dne 

 Sen pana čínského prezidenta 
je nová hedvábná stezka. Já 
mám také svůj sen a to je vodní 
koridor Dunaj–Odra–Labe,

řekl prezident Miloš Zeman
str. 4
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Pro dobro našich dětí
Mám slabost pro regionální fotbal. Venkovská hřiště, 
na která každou druhou sobotu přijde stovka místních 
podpořit svoje áčko hrající okresní přebor. Patří k tomu 
rozvrzané lavičky a kiosek s pivem a klobásou. I zákono-
dárcům se doneslo, že se při sportovních akcích někdy pije 
alkohol, tu a tam se dokonce nějaký divák opije. A to prý 
není dobře, tudíž je třeba to zakázat.

Na sportovištích se má holdovat zdravému sportu, ne 
škodlivému chlastu. A tak se navrhuje, že na sportov-
ní akci patří leda pivo desítka a nic silnějšího. Snad 
se k poslancům hned tak nedonese, že se při fotbale také 
skanduje. A jen málokdy zní hesla jako „Fandovi to zrovna 
dvakrát nejde“, nebo „Rozhodčí se podle mého názoru 
v této věci spletl“. A taky doufám, že si nevšimnou těch 
klobás. Možná by je chtěli taky pokutovat. Nic proti jem-
nému slovníku a čerstvé zelenině. Vulgarismy ani uzeniny 
nejsou správné. To ale v mém světě není samo o sobě 
dostatečný důvod je zakázat.
 Adéla Čabanová



společnost

zažila vaše společnost něco významného? Pište nám na lide@e15.cz
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PremIÉra. Ve Sportovní hale Radotín se uskutečnil první ročník futsalového 
turnaje Xyladecor Cup. Turnaj uspořádala značka Xyladecor, respektive firma 
Akzo Nobel Coatings, a byl určen pro její obchodní partnery z Prahy a okolí. 
Sportovního klání se za hlasité podpory fanoušků zúčastnilo celkem osm týmů, 
dohromady tedy osmdesát hráčů. Vítězem putovního poháru se stal tým Avex 
Liberec (na snímku).

Cena Pro eLektronICkoU StraVenkU. 
Ocenění IT projekt roku 2015 získala rovněž 
společnost Edenred, a to za elektronickou 
stravenkovou kartu Ticket Restaurant Card. 
Hodnotitele zaujala mobilní aplikace E-Pay by 
Edenred, která umožňuje bezkontaktní elektro-
nické platby prostřednictvím chytrých telefonů. 
Na snímku ředitel pro produkty a marketing 
Edenredu Pavel Kusý (vlevo) a Lukáš Križko 
ze společnosti eMan, která řešení dodala.

PerSonaLIStIka V PraXI. Společnost 
Mazars a advokátní kanceláře Dvořák Hager 
& Partners uspořádaly v konferenčních 
prostorách hotelu Alwyn v Praze seminář 
na téma Předpoklady, požadavky a pracovní 
kázeň. Diskuzního setkání se účastnilo přes 
50 odborníků z řad personalistů, HR ředitelů 
a interních právníků. Na snímku během před-
nášky manažerka daňového oddělení Mazars 
Gabriela Ivanco.

oCenění meCenášI. V Nos-
ticově paláci se uskutečnilo 
tradiční setkání s mecenáši 
české kultury z nadačního fon-
du Bohemian Heritage Fund. 
Jako poděkování za trvalou 
podporu českého kulturního 
dědictví převzala čestné 
diplomy téměř padesátka 
sponzorů. Součástí akce bylo 
mimo jiné podepsání memo-
randa o vzájemné spolupráci 
mezi ministerstvem kultury 
a BHF. Na závěr setkání předal 
státní tajemník MK ČR Zdeněk 
Novák v zastoupení ministra 
kultury prezidentu Bohemian 
Heritage Fund Pavlu Smutné-
mu (v popředí vpravo) Cenu 
ministerstva kultury za přínos 
k rozvoji české kultury. 

It ProJekt rokU. Pracovní portál Airjobs.cz, který od červen-
ce minulého roku čeří stojaté vody českého on-line pracovního 
trhu, získal prestižní ocenění IT projekt roku 2015. Tuto cenu 
udělila již potřinácté Česká asociace manažerů informačních 
technologií (CACIO) pod záštitou místopředsedy vlády pro vědu, 
výzkum a inovace Pavla Bělobrádka. Na slavnostním galavečeru 
ji převzal marketingový ředitel Airjobs.cz Ivan Bartoš (na snímku) 
spolu s ředitelem projektu Jakubem Jeráčkem a Vladimírem Mi-
chálkem, obchodním ředitelem IT společnosti Servodata Group, 
která zajišťovala kompletní technologické řešení a vývoj.

VÝroČní GoLFoVÉ kLání. V pražském Erpet Golf Centru se konal jubilej-
ní 20. ročník turnaje President Erpet Masters Cup. Účastnili se jej hráči, kteří 
se v předchozích kláních Dětské EIGT 2015/16 umístili na medailových příčkách. 
Soutěžilo se celkem v sedmi kategoriích. K tradičním pohárům vítězů a medailím 
bylo připraveno i velké množství dětských cen v podobě hraček pro ty nejmenší 
a různých elektronických vychytávek pro dospívající. 
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Minirecenze

film

Smrtelné historky

(Režie: Jan Bubeníček)
Po sedmi letech 
přivedl Jan Bube-
níček do kin svůj 
celovečerní debut, 
animovaný snímek 
pro dospělé. Na třech 
povídkách si vyzkou-
šel tři žánry a růz-
né styly animace. 
Mezi nimi bláhový 
rytíř v takzvaných 
blackoutech vyráží 
na draka. Tyto krásně animované anekdoty by 
si zasloužily vlastní sérii. Bohužel dohromady 
tvoří asi jen dvě minuty filmu. Hlavní povídky 
jsou jedna horší než druhá a všechny v jiném 
pseudoamerickém, matoucím retro stylu. 
Nejdřív černobílý Jan Budař mnoha zbytečnými 
slovy odvypráví nezáživný příběh o přátelství 
s kaktusovým trpaslíkem stvořeným pomocí 
motion capture. Pak podivný „profesor“ v těžko 
pochopitelné sci-fi epizodě vzniklé i díky počí-
tačové 3D animaci obdivuje zvířata. Nakonec 
v nejslabší road-movie dva hloupí vulgární 
loutkoví gangsteři chabě napodobují Tarantina. 
Vizuální stránka obstojí. Scénář by potřeboval 
dalších sedm let přepisovat.

Iva Přivřelová

Blu-ray

Vykolejená

(Vydavatel: Bonton-
film)
Komedie Judda 
Apatowa mívají 
řadu společných 
motivů, díky nimž se 
podobají jako vejce 
vejci. Jsou vždy dost 
sprosté, jejich aktéry 
lze označit za asoci-
ály a jejich způsoby 
chování jsou pro většinového diváka nepřijatel-
né. A všechny snímky zachycují pokusy těchto 
asociálů dospět k tradičnímu rodinnému happy 
endu A žili až do smrti. Nejinak je tomu i ve 
Vykolejené, která je velmi typickou a znovu 
dost povedenou apatowskou komedií. Napsala 
ji Amy Schumerová, která si zároveň zahrála 
hlavní roli. A tím Vykolejená potvrzuje i další 
pravdu o Apatowových filmech, tedy že českým 
divákům zprostředkovávají největší hvězdy 
dnešní americké komedie. Díky za to.

Stanislav Šulc

n Do kin vstupuje celo-
večerní prvotina Radka 
Bajgara, který napsal 
a natočil povedený seriál 
Neviditelní. V hlavní roli 
se na plátna vrací Jiří 
Bartoška v roli muže, kte-
rý se vzepře manželce.

Stanislav Šulc

Teorie tygra právem platila 
za jeden z nejočekávanějších 
českých filmů letošního roku. 
Jednak se tu do hlavní filmové 
role znovu vrátil Jiří Bartoška, 
který úspěšně bojoval s těžkou 
nemocí. Ale také jde o první film 
Radka Bajgara, skrytého scená-
ristického i režijního talentu, 
který se rozmělňoval v televiz-
ních projektech. Oba muži těžký 
okamžik ustáli a Teorie tygra je 
v mnoha směrech velmi pove-
dený film. Bajgar však na sebe 
upletl až příliš tlustý bič, který 
výsledek trochu ničí.

Scénář filmu si vytkl smělý cíl: 
zachycuje složitý vztah mezi sil-
nou ženou a trochu flákačským 
mužem. A tento vztah zkoumá 
téměř jako pod mikroskopem ze 
všech úhlů, vystavuje jej mnoha 

zkouškám, nabízí jej v několika 
variacích, na několika gene-
racích a v různých podobách. 
Na diváky nezapomíná a tezi 
rozpracovává do skvělých scén 
a ještě lepších dialogů a postavy 
s jejich problémy, především 
ty mužské, se Bajgarovi daří 
vykreslit vskutku bravurně. 

Problémem jsou ženy. Ty pod 
jeho jinak kouzelnýma ruka-
ma figurkovatí, odtrhávají se 
od reálného světa, ačkoli toho 
tady podobně jako ve většině 
jiných českých filmů mnoho 
není (lokace, vozopark, domy, 
situace horních pěti tisíc). Ženy 
se chovají téměř jako mytolo-
gické harpie, vysávají z mužů 
život a ještě jim nutí představu, 
že to je pro jejich dobro. Není se 
čemu divit, že ústřední hrdina 
Jan s tváří Jiřího Bartošky raději 
předstírá Alzheimera, než by 
požádal o rozvod.

Bajgarův film tak je opravdu 
lepší vnímat jako jistého druhu 
tematický experiment než 
realistický film, ostatně Janovo 
předstírání je podobně umě-
lé. Pak si divák může naplno 
užít velkolepé herectví všech 
zúčastněných v čele s Bartoš-
kou a Eliškou Balzerovou, často 
brilantní dialogy a především 

netradiční pohledy na mezilid-
ské a partnerské vztahy, které 
jsou mnohem modernější než 
ve většině tuzemských filmů. 
Tradičně pojímaná témata jako 
emancipace, nevěra, svoboda 
jsou tu stavěna na hlavu a ačkoli 
vyústění řady dějových linek 
lze předvídat, jednotlivé motivy 
často překvapí (krávy). Navíc 
si Bajgar vtipně hraje s moti-
vem kastrace, ať už té skutečné 
(kterou veterinář Jan nejprve 
provádí a v závěru odmítá z pře-
svědčení), tak i té mentální.

Bude zajímavé sledovat, jak 
se Bajgarovu snímku bude dařit 
v nové realitě české distribuce. 
Na tuzemské filmy diváci chodí 
stále méně, přesto může Teorie 
tygra pranýřující jeden složitý 
ženský archetyp zlákat velké 
zástupy. Bez ohledu na výsledek 
platí, že další Bajgarův film 
bude napjatě očekáván.

Muži, kteří 
nenávidí ženy

Tipy

ČT2 • 23.55

konspirátor

Netradiční pohled na 
atentát na amerického 
prezidenta Lincolna.

Teorie tygra

(drama, Česká republika, 101 minut)
Režie: Radek Bajgar
Hrají: Jiří Bartoška, Eliška Balzerová, 
Tatiana Vilhelmová, Jiří Havelka
Premiéra: 31. března
Hodnocení: 70 %
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n Oceňovaná kniha 
Richarda Askwitha 
o běhání konečně 
vyšla v češtině. Nad 
odvahou jeho hrdinů 
se tají dech.

Zuzana Dorogiová

Snad je to obdivuhodné 
šílenství mužů i žen, kteří se 
rozhodli zasvětit svůj život 
běhání do vrchu. „Milují 
hory, vyrostli v nich, cítí se 
být jejich součástí. Navzdory 
utrpení, bolesti a zranění bě-
hají vrchařské závody v těžko 
přístupných terénech anglic-
kých a skotských hor,“ píše 
o extrémních sportovcích 
s úctou novinář a sportovní 
publicista Richard Askwith 
ve svém knižním entrée Stopy 

v oblacích. A nejen proto, aby 
poznal jejich svět, ale i proto, 
že sám je vášnivým běžcem, 
se rozhodl podstoupit 
náročný trénink, 
krátké i víceden-
ní závody, aby 
mohl absolvo-
vat nejtěžší 
a nejdelší 
vrchařský 
okruh v seve-
roanglickém 
Lake Districtu. 
Ten měří ne- 
uvěřitelných 
70 mil a vybíhá se při 
něm na 42 vrcholů. 

Askwith sugestivně popi-
suje příběhy běžců, zmiňuje 
však i historii a vznik vrchař-
ské tradice mezi původními 
horaly a pastevci. Líčí nejen 
příběhy vítězů, ale i těch, 
kteří podlehli dezorientaci, 

podchlazení, pádům z neče-
kaných útesů či tragickým 
zlomeninám. Dovedně prolí-

ná příběh se svými pocity 
na trati, obzvlášť 

při nebezpečných 
sebězích, kdy 

hrbolaté kluzké 
svahy střídá 
tráva a vřeso-
viště. „A tohle 
dělám pro 

zábavu… Když 
se nahoře otočíš, 

odpoj mozek,“ bez 
nadsázky cituje své 

hrdiny. 
Vypráví, jaké vedli životy 

a co pro ně znamenaly hory. 
Upsali se sportu, který klade 
nároky na sílu, výdrž, rych-
lost a odvahu v kombinaci 
s neustále hrozícím rizikem 
vážného zranění. Proč? Ústy 
legendárních běžců a po 

vlastní zkušenosti autor 
odpovídá: „Není to rozum-
né, ale to neznamená, že to 
nemůžete dělat. Nikdo neví, 
co dokáže, dokud to nezkusí. 
Je to osvobozující zážitek, ná-
vrat do dětství.“ Hovoří o sou-
znění s krajinou do té míry, 
že se do ní běžci vnoří a jsou 
toho názoru, že dokud nejsou 
promrzlí, promoklí, ztracení, 
vyčerpaní, otlučení o kámen 
nebo obalení bahnem, není 
prožitek hor úplný.

Zároveň Askwith ve své 
knize mistrně kombinuje vy-
právění o běhání s řadou ne-
právem opomíjených kapitol 
společenských a sportovních 
dějin Británie. Působivá kni-
ha Stopy v oblacích získala 
ocenění za nejlepší literární 
debut z oblasti sportovní 
publicistiky a Cenu Billa Rol-
linsona (Bill Rollinson Prize 

for Landscape and Tradition). 
Zaslouženě.

Hrozí zlomeniny a často i smrt. 
Přesto je běh v horách fenoménem 

Richard Askwith:  
Stopy v oblacích

Nakladatelství:  
Mladá fronta, 2016
Překlad: Anna Kudrnová
Hodnocení: 80 %

Askwith ve  
své knize

mistrně
kombinuje vyprávění 

o běhání s řadou 
opomíjených kapitol  

dějin Británie.
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PAtrOlA. Fran-
couzští výsadkáři 
hlídkují v Paříži 
poblíž Eiffelovy 
věže. Tamní vláda 
se v souvislosti 
se sérií teroristic-
kých útoků v Belgii 
rozhodla posílit 
bezpečnostní složky 
na svých hranicích 
a ve veřejné dopravě 
o 1600 policistů.

Šašek provokuje

Především na českých 
vesnicích, ale také ve měs-
tech se rozmohl takový 
nešvar. A vzhledem k tomu, 
že se vrátily zlaté časy žur-
nalistiky, kdy se chválí státní 
návštěvy a tepe se do ne-
škodných nešvarů, pojďme 
si taky trochu zatepat. Tím 
nešvarem jsou moderní 
jednopodlažní domy čtverco-
vého půdorysu, které silně 
připomínají latinskoameric-
ké haciendy.

Tyto odpudivé stavby za-
čaly růst jako houby po dešti 
v posledních letech a jejich 

majitelům bylo zcela jedno, 
jestli to je v nějakém z pod-
staty otřesném satelitu nebo 
rovnou uprostřed vesnice. 
Aby toho nebylo málo, ma-
jitelé se nebojí svou absenci 
vkusu korunovat tím, že své 
haciendičky opatří co možná 
nejkřiklavějším odstínem 
barev, jako je fialová či 
zelená. 

Výsledek křičí, což nejspíš 
byl i původní záměr hr-
dých vlastníků. Ale místo 
křiku „podívejte se, já mám 
na barák“ tyto domy křičí 
„podívejte, jaký jsem idiot“. 

Na druhé straně si toho vět-
šina lidí ani nevšimne, proto-
že těch haciendiček vyrostlo 
v poslední době tolik, že se 
málokdo podiví tak velkému 
počtu idiotů. Ale nejspíš jich 
tolik skutečně je.

Každopádně je to jev tak 
masivní, až jej lze označit 
za zhoubné bujení. Tedy 
rakovinu. A s tou je třeba 
podle aktuálního étosu 
bojovat. Ale jak bojovat? To 
je jednoduché. Zkrátka tento 
typ budovy, jenž se nehodí 
do žádného prostředí v Čes-
ku, zakázat a firmy, které 

je nejspíš ve svých katalo-
zích mají na prvním místě 
a za nejmíň peněz, za to 
perzekvovat. 

Že to je proti svobodám, 
které jsme si vycinkali při 
sametové revoluci? Vzhle-
dem k počtu svobod, o něž 
jsme se již od voleb 2010 
a 2013 dobrovolně připravili, 
to je opravdu marginální. 
A pokud zákaz nepomůže, 
snad si některá z nadnárod-
ních firem tuto rakovinu 
přisvojí a vytvoří reklamní 
happening typu Pochod 
proti rakovině.

Jedna snadno léčitelná rakovina

...někdo ty nepříjemné 
věci říkat musí
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Návrh zákona o soukromých 
bezpečnostních službách 
v sobě skrývá velmi silný 
regulační nástroj. Pokud 
by norma začala platit 
v nezměněné podobě, 
licence na dobu deseti let 
by vydávalo po souhlasu 
policie a tajných služeb 
ministerstvo vnitra. A také 
by je odebíralo. Proti 
rozhodnutí úředníků nemá 
existovat prakticky žádná 
možnost odvolání.

Zákon upravující podmínky podni-
kání ve specifickém oboru soukromé 
bezpečnosti je pro Českou republiku 
po 25 letech jeho absence nutností. 
Předloha šéfa rezortu vnitra Milana 
Chovance (ČSSD) je kompromisem, 
protože podporuje kvalitní posky-
tovatele služeb a tím napříště zvýší 
jistotu klientů. Na tom se branže 
shoduje.

Chybí povinnost podat  
jasné zdůvodnění

Stále větší kritiku však vyvolává 
snaha státu vybudovat si monopol 
na vydávání licencí, proti němuž mají 
být firmy téměř bezbranné. Pokud si 
ministerstvo, policie, Bezpečnostní 
informační služba, civilní rozvědka 
nebo Vojenské zpravodajství usmyslí, 
že někoho zlikvidují, budou mít volné 

pole působnosti. Argumentovat mo-
hou utajovanými, a tedy pro obyčejné-
ho smrtelníka zakázanými informa-
cemi, na jejichž základě rozhodly 
o neudělení povolení či jeho odebrání.

„Musí být zajištěno, aby důvod od-
mítnutí vydání licence byl vždy jed-
noznačný a řádně zdůvodněný tak, 
aby se dotyčný subjekt mohl proti 
rozhodnutí účinně bránit,“ uvedl 
tajemník Unie soukromých bezpeč-
nostních služeb Radek Zapletal.

proč suplovat  
národní bezpečnostní úřad?

Podobně to vidí Mezinárodní asoci-
ace bezpečnostního managementu 
(ASIS CZ). „Licenční řízení obsahuje 
nové aspekty ingerence státu do svo-
body podnikání. Vzhledem k tomu, 
že výkon bezpečnostní činnosti 

je nástrojem soukromého práva 
a nikoli veřejné moci, je nutné při 
stanovení podmínek trvat na jas-
ných a srozumitelných pravidlech,“ 
píše se ve stanovisku asociace.

Právě ustanovení, aby se ke každé 
žádosti vyjadřovaly tajné služby 
a tím suplovaly Národní bezpečnost-
ní úřad, který jako jediný v Česku 
vydává bezpečnostní prověrky, není 
podle zájmových sdružení nutné. 
A hlavně pro lokální poskytovatele 
služeb, jako je například ostraha.

Výhrady jsou rovněž k tomu, 
že předmět i časový a věcný rozsah 
šetření tajných služeb není jasně 
vymezený, což by způsobilo nejistotu 
žadatelů jak v otázce ochrany soukro-
mí, tak rovných podmínek na trhu.

V kontextu navrhovaných man-
tinelů je slabým místem také to, 
že se předloha nesnaží efektivně brá-
nit dosavadnímu zneužívání výkonu 
bezpečnostní činnosti pro vlastní po-
třebu. „Povinnost registrace výkonu 
ostrahy pro vlastní potřebu, a tudíž 
dodržování základních zákonných 
podmínek výkonu bezpečnostní čin-
nosti, stanovuje zákon jen pro výkon 
vlastní ostrahy se zbraní a nebere vů-
bec v potaz samotný celkový rozsah 
činnosti a počet osob vykonávajících 
bezpečnostní činnosti, byť neozbroje-
ných,“ konstatovala ASIS CZ.

novelizaci se nevyhneme,  
míní komora

Hospodářská komora ČR oceňuje, 
že z původní jednoznačně represivní 
normy vznikl poměrně přijatelný 

materiál. Co však sdružení v návrhu 
chybí, je to, že nijak nerozšiřuje pro-
stor pro spolupráci soukromého a ve-
řejného sektoru a nenabízí podmínky 
pro nové služby. S odstupem několika 
let od nabytí účinnosti zákona bude 
podle komory určitě potřeba přistou-
pit k jeho novelizaci: „Jestliže chce 
stát spořit i v oblasti bezpečnosti, 
poroste úloha soukromých bezpeč-
nostních služeb, a k tomu je potřeba 
vytvořit rozumný právní základ.“

Pavel Otto

A160000540� inzerce

státní monopol na licence pokřiví trh

Na trhu komerční bezpečnosti 
se v Česku ročně protočí odhadem  
18 miliard korun. Po započtení ostrahy 
a dalších podobných služeb, které si 
zajišťuje stát, je to 25 miliard. V branži 
pracuje 46 tisíc lidí, tedy více než 
v řadách republikové policie.

Bezpečnostní agentury se řídí 
živnostenským zákonem, který se podle 
nich pro toto podnikání absolutně 
nehodí. Umožňuje činnost i velmi 
nedůvěryhodným firmám a zaměstnávat 
mimo jiné recidivisty nebo zdravotně 
nezpůsobilé osoby. V současnosti je 
vydáno na 6700 koncesí, řada firem jich 
však drží několik. Nelze proto přesně 
vyčíslit, kolik subjektů v tuzemsku 
působí. Podle odhadu zájmových 
sdružení je jich asi 1300. Ve srovnání 
se zahraničím by měl počet klesnout 
na nejvýše pět až šest stovek.

Bezpečnost  
v číslech
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U VÝZNAMNÉHO VÝROBCE ELEKTRONIKY JSME

ZKONTROLOVALI A ODBAVILI
CCA 9 000 000 TUN

SPOTŘEBNÍ ELEKTRONIKY URČENÉ
PRO EXPORT DO CELÉHO SVĚTA,

COŽ PŘEDSTAVUJE HMOTNOST

ASI 1 500 000 SLONŮ AFRICKÝCH

BĚHEM ROKU JSME PŘI
TECHNOLOGICKÝCH MONTÁŽÍCH

NAINSTALOVALI
538 000 METRŮ VODIČŮ.
TO ODPOVÍDÁ 14X DÉLCE JEZERA LOCH NESS

ROČNĚ NAŠI ZAMĚSTNANCI

PROMLUVÍ PŘI VÝKONU SLUŽBY
PŘES VYSÍLAČKY ASI

260 000 000 VĚT.
TENTO POČET VĚT JE OBSAŽENÝ ZHRUBA VE

187 VYDÁNÍCH 27 SVAZKOVÉHO
OTTOVA SLOVNÍKU NAUČNÉHO.

NA OBJEKTECH V EU
DBÁME NA BEZPEČNOST PŘEKLÁDKY

VÍCE NEŽ 230 000 000 KG
ZBOŽÍ ROČNĚ. TATO HMOTNOST ODPOVÍDÁ VÁZE

116 RAKETOPLÁNŮ
S PLNÝMI PALIVOVÝMI NÁDRŽEMI

NAŠI STRÁŽCI ZA LOŇSKÝ ROK

Z A C H R Á N I L I
8 LIDSKÝCH ŽIVOTŮ
A TO SE NEDÁ S NIČÍM SROVNAT DOHLÍŽELI JSME

NA BEZPEČNOU VÝROBU A EXPEDICI

215 000 KUSŮ VOZIDEL.
TÍMTO POČTEM AUTOMOBILŮ BYCHOM
ZÁSOBILI TÉMĚŘ VŠECHNY OBYVATELE MĚSTA

BENÁTKY (ITÁLIE)

KE SPOKOJENOSTI NAŠICH ZÁKAZNÍKŮ

NAJEZDÍ NAŠI MANAŽEŘI ROČNĚ

2 400 000 KM,
COŽ ODPOVÍDÁ ŠESTINÁSOBKU
VZDÁLENOSTI ZE ZEMĚ NA MĚSÍC

V RÁMCI FACILITY MANAGEMENTU JSME

ZAJISTILI
621 POHOTOVOSTNÍCH ZÁSAHŮ

NAŠIM KLIENTŮM JSME UŠETŘILI
NA ŠKODÁCH NA MAJETKU CCA

3 200 000 EURO
ZA TUTO ČÁSTKU SE DÁ POŘÍDIT ASI
450 VOZŮ ŠKODA FABIA

KAŽDÝ DEN

ZAJIŠŤUJEME BEZPEČNOST
A POHODLNÉ NAKUPOVÁNÍ ZÁKAZNÍKŮ VE 

123 OBCHODNÍCH CENTRECH
PO CELÉ EVROPĚ

ROČNÍ NÁVŠTĚVNOST PŘESAHUJE
800 000 000 NÁVŠTĚVNÍKŮ

TOTO ČÍSLO ODPOVÍDÁ ZHRUBA
POČTU OBYVATEL EVROPY VČETNĚ DĚTÍ

A SENIORŮ
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